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Na wstĊpie gratulujemy Panu wygranych wyborów 
i powrotu po czterech latach do UrzĊdu Miasta i Gminy 
w Staszowie. 

DziĊkujĊ. Korzystając z łamów Pisma Samorządowego 
Monitor Staszowski składam podziĊkowania mieszkaĔ-
com Miasta i Gminy Staszów, za zaufanie i oddane głosy. 
To potĊĪne zobowiązanie dla mnie oraz dla pracowników 
UrzĊdu. Zapewniam, Īe zrobimy wszystko co moĪliwe aby 
miasto i gmina Staszów siĊ rozwijały.

To była ciĊĪka i długa kampania wyborcza. Jak zniosła 
ją PaĔska rodzina?

Lekko rzeczywiĞcie nie było. Gdyby nie wsparcie i pomoc 
jaką otrzymałem od mojej Īony i dzieci, nie byłbym w ogóle 
w stanie podjąć tego wyzwania. Jestem im za to niezmiernie 
wdziĊczny. Wiem, Īe zawsze mogĊ na nich liczyć. To wielki 
dar, jakiego ĪyczĊ kaĪdemu – nie tylko politykowi.

Kampania wyborcza siĊ skoĔczyła, czas na podsumowa-

nie. Jak Pan ocenia jej przebieg, co było najtrudniejsze?
Ostatnie miesiące były bardzo ciĊĪkie. Kampania wybor-

cza jest okresem w którym ugrupowania powinny mieć 
moĪliwoĞć zaprezentowania własnego programu, pomysłów 
i planowanych do realizacji zadaĔ. Taką właĞnie kampaniĊ 
chcieliĞmy prowadzić. Celem Regionalnego Forum Samo-
rządowego jest rozwój powiatu staszowskiego. ZałoĪyliĞmy 
bardzo ambitny plan. NajwaĪniejsze było wprowadzenie 
do Sejmiku naszego kandydata, Izydora Grabowskiego. Udało 
siĊ dziĊki wspaniałej postawie mieszkaĔców Staszowa. RFS 
wygrał wybory zdobywając najlepszy wynik w skali Powiatu 
Staszowskiego i Miasta i Gminy Staszów. Na naszych listach 
było wielu wspaniałych i pracowitych ludzi. RównieĪ dziĊki 
ich ciĊĪkiej pracy jestem burmistrzem.

Jak wspomniałem na początku chcieliĞmy prowadzić 
kampaniĊ pozytywną. Konkurent zmusił nas do nieustannego 
prostowania, wciąĪ powtarzanych nieprawd. Nawet w ostat-
nim dniu, przed ciszą wyborczą, próbowano zdezorientować 
mieszkaĔców, wykorzystując zbieĪnoĞć imion i nazwisk, 
pomiĊdzy Izydorem Grabowskim, a innym radnym Sejmiku. 
Najgorsze, jest to, Īe budowany był mur, dzielący gminĊ na 
miasto i wieĞ, na północ i południe. Wzbudzając nieufnoĞć 
pomiĊdzy ludĨmi. Tak być nie moĪe. Ten mur rozbijĊ. Byłem, 
jestem i bĊdĊ burmistrzem całej gminy i za mojej kadencji nie 
dopuszczĊ do takich podziałów. 

Przez ostatnie lata pełnił Pan funkcjĊ Starosty Powiatu 
Staszowskiego. Zostawił pan tĊ jednostkĊ w bardzo dobrym 
stanie. W jakiej kondycji zastał pan Urząd Miasta i Gminy 
Staszów?

PrzyznajĊ, Īe nie było mi łatwo podjąć decyzji o kandydo-
waniu na funkcjĊ Burmistrza Staszowa. W Starostwie Powia-
towym wszystko było bardzo dobrze „poukładane”. DziĊki 
wspólnej pracy i zaangaĪowaniu wielu osób powiat staszowski 
jest liderem w pozyskiwaniu Ğrodków na inwestycje. Piąte 

miejsce w rankingu ogólnopolskim to niezwykły sukces. Ale 
najwaĪniejsze są nie liczby, a konkretne, solidne prace jakie 
zostały zrealizowane i rozpoczĊte. Jestem dumny z budowy 
bloku operacyjnego staszowskiego szpitala, przebudowy ul. 
11-go Listopada i rozpoczĊcia budowy basenu. W gminie 
Staszów wykonana została rekordowa iloĞć kilometrów dróg 
powiatowych. Powiat włączył siĊ takĪe w budowĊ układu 
obwodnic Staszowa.

Niewątpliwie praca starosty, w kadencji 2006-2010 była 
doĞć spokojna. JednoczeĞnie w tym samym czasie ze strony 
UrzĊdu Miasta i Gminy w Staszowie bardzo czĊsto dochodziły 
informacje o konliktach i problemach. DecyzjĊ o kandydo-
waniu podjąłem po długich rozmyĞlaniach. Nie robiłbym 
tego gdyby nie pomoc wielu ludzi i bardzo korzystne relacje 
z władzami województwa ĞwiĊtokrzyskiego. Wykonana 
została wielka praca dziĊki której, juĪ w tej chwili moĪna 
powiedzieć, Īe gmina Staszów ma zapewnioną dobrą współ-
pracĊ ze Starostwem Powiatowym i Sejmikiem Województwa 
ĝwiĊtokrzyskiego. To mi pozwala z wiĊkszym optymizmem 
spoglądać w przyszłoĞć i mieć nadziejĊ na pozytywny rozwój 
miasta i gminy Staszów.

Łatwo nie bĊdzie, bo mój poprzednik pozostawił po sobie 
projekt budĪetu na 2011 r. w który zakłada bardzo wysoki 
stopieĔ zadłuĪenia. JednoczeĞnie o funkcjonowaniu nie 
najlepiej Ğwiadczy bardzo niskie miejsce gminy w rankin-
gach pozyskiwania Ğrodków zewnĊtrznych. To niepokojące 
informacje. Nie wiem jeszcze wszystkiego, co znajduje siĊ 
w dokumentach. Jedną z pierwszych decyzji jakie podjąłem 
było zobligowanie kierowników wydziałów do przygotowa-
nia informacji w szczególnoĞci dotyczących zobowiązaĔ na 
rok 2011 i lata przyszłe. Wkrótce bĊdziemy w stanie bardzo 
precyzyjnie ocenić z jakimi zjawiskami bĊdziemy musieli 
siĊ zmierzyć. Na pewno urząd bĊdzie musiał przejĞć na dietĊ 
i bĊdziemy szukać oszczĊdnoĞci. Bo przecieĪ wydawane przez 
Urząd pieniądze, są nasze, wspólne, mieszkaĔców gminy. 
Muszą być racjonalnie i efektywnie wydawane.

Wywiad z  Ň
Romualdem Garczewskim 
burmistrzem Staszowa

ROMUALD GARCZEWSKI  
 BURMISTRZ MIASTA 

I GMINY STASZÓW
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W dniu 14 grudnia 2010 roku Bur-

mistrz Romuald Garczewski powołał na 
stanowisko zastĊpcy burmistrza HenrykĊ 
Markowską.

Pani Henryka Markowska była radną 
Rady Miejskiej V kadencji. W wyborach 
samorządowych 2010 startowała z list 
KW Platforma Obywatelska RP jako 
kandydat na burmistrza oraz do Rady 
Powiatu. Uzyskała mandat Radnego 
Powiatu, uzyskując wynik 737 głosów. 
Jest znana z pracowitoĞci i umiejĊtnoĞci 
pracy z ludĨmi.
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W numerze miĊdzy innymi:
około 30 milionowe zadłuĪenie, a jednoczeĞnie wielka potrzeba inwestycji 

– jak zamierza Pan to pogodzić?
Receptą jest poszukiwanie Ğrodków zewnĊtrznych i oszczĊdnoĞci. Im wiĊcej 

uda siĊ ich pozyskać, tym wiĊcej zrobimy. Regionalny Programu Operacyjny 
Województwa ĝwiĊtokrzyskiego został praktycznie rozdysponowany. UmoĪliwiał 
on realizacjĊ duĪych zadaĔ, z czego gmina Staszów nie skorzystała. Na drobniejsze 
zadania pozostały jeszcze fundusze programu LEADER PROW, z pewnoĞcią z nich 
skorzystamy. Mam równieĪ nadziejĊ, Īe nadal bĊdą realizowane programy rządowe, 
w szczególnoĞci dotyczące rewitalizacji i przebudowy dróg.

Wiele zaleĪy od tego jakie projekty pozostawił po sobie mój poprzednik. Na razie 
wiem tylko o koncepcjach wizualnych parku, rynku i oĞrodka kultury. Rysunki te nie 
są jednak dokumentami umoĪliwiającymi realizacjĊ inwestycji. 

Potrzeb jest wiele. Staszowska „dwójka” czeka na budowĊ hali sportowej, szkoła 
w Czajkowie na boiska i rozbudowĊ, Ğrodowisko sportowe na stadion z prawdziwego 
zdarzenia. Konieczna jest przebudowa rynku, rewitalizacja Golejowa oraz remonty 
wielu kilometrów dróg miejskich i gminnych. CzeĞć z tych zadaĔ być moĪe zostanie 
zrealizowana jeszcze w tej kadencji.

Nie ukrywam, Īe najwaĪniejszym zadaniem bĊdzie przygotowanie siĊ na nowe 
Ğrodki europejskie, które bĊdą dostĊpne w latach 2014-2020. Dopiero wtedy moĪemy 
liczyć na rozwiązanie wielu problemów Miasta i Gminy Staszów. 

Wspomniał Pan o pierwszych decyzjach, czy są wĞród nich zmiany 
kadrowe?

WłaĞciwie powinienem o tym powiedzieć wczeĞniej, bo to bardzo waĪna infor-
macja. Na swojego zastĊpcĊ powołałem Panią HenrykĊ Markowską. W zarządzaniu 
bardzo waĪne jest właĞciwe podzielenie obowiązków i kompetencji. Panią HenrykĊ 
znam od wielu lat i wiem Īe jej praca przyniesie bardzo wiele dobrego mieszkaĔcom 
Staszowa.

WdroĪenie prawidłowego systemu zarządzania potrwa kilka miesiĊcy. Teraz chcĊ 
poznać pracowników i jak najwiĊcej dowiedzieć siĊ o ich pracy. Jest mi o tyle łatwiej, 
Īe moĪliwoĞci wielu urzĊdników znam jeszcze z czasów gdy byłem burmistrzem 
w kadencji 2002-2006.

ZbliĪa siĊ nowy 2011 rok. czego Īyczy sobie i mieszkaĔcom burmistrz Sta-

szowa?
Wszystkim mieszkaĔcom i przyjaciołom Miasta i Gminy Staszów ĪyczĊ radosnych 

i pogodnych Ğwiąt oraz szampaĔskiego sylwestra. W Nowym Roku duĪo zdrowia, 
wytrwałoĞci, spokoju i realizacji planów. 

DziĊkujemy za rozmowĊ
Redakcja

Monitora Staszowskiego

Henryka Markowska  Ň
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Wybory Samorządowe 2010 Ň
Wyborcy w gminie Staszów wybierali władze trzech 

szczebli samorządu terytorialnego: burmistrza i 21 rad-

nych Rady Miejskiej; 7 z 19 radnych Rady Powiatu oraz 
w okrĊgu obejmującym powiaty ostrowiecki, sandomierski, 
opatowski i staszowskich 8 radnych Sejmiku Województwa 
ĝwiĊtokrzyskiego. 

NaleĪy podkeĞlić szczególnie wysoką frekwencjĊ wybor-
czą zarówno  Województwa ĝwiĊtokrzyskiego (53,59%), 
Powiatu Staszowskiego (61,66%) oraz Miasta i Gminy Staszów 
(59,41%).

Bardzo interesująca była sytuacja w wyborach do Sejmiku 
województwa ĝwiĊtokrzyskiego, gdyĪ zmienione zostały gra-
nice okrĊgów wyborczych. Dotychczas Staszów znajdował siĊ 
w okrĊgu wraz z powiatem kieleckim ziemskim. W wyniku 
zmian powiat staszowski znalazł siĊ w okrĊgu nr 1 wraz 
z powiatami sandomierskim, opatowskim i ostrowieckim. Wiele 
wskazywało na to, Īe bĊdzie ekstremalnie trudno wprowadzić 
do sejmiku radnego. Taką szansą dla Staszowa okazał siĊ 
popierany przez Regionalne Forum Samorządowe, a startujący 
z listy Polskiego Stronnictwa Ludowego, dyrektor Zespołu 
Szkół w Staszowie izydor Grabowski. Otrzymał w głosowaniu 
7084 głosy i tym samym mandat Radnego Sejmiku.

W batalii o fotel burmistrza Staszowa uczestniczyło 5 
kandydatów. Uzyskali oni nastĊpujące wyniki Stanisław 
altenberg (PiS) - 1018 głosów co stanowi 7,92%, Romuald 
Garczewski (RFS) - 5436 (42,29%), andrzej iskra (NZS) - 
4187 (32,57%), Henryka Markowska (PO) - 1351 (10,51%), 
Mirosław Wyrzykowski - 863 (6,71%). W drugiej turze 
dało siĊ zauwaĪyć wyraĨny spadek frekwencji wyborczej, 
która wyniosła 43,05%. Ostatecznie wybory burmistrza 
wygrał Romuald Garczewski, który uzyskał 4896 głosów, 
tj. (52,38%).

Miasto i Gminy Staszów w wyborach do Rady Powiatu 
wybrali 7 z 19 radnych. Pozostali wybierani byli w okrĊgach 
Nr 2 gminy Osiek i Bogoria, Nr 3 Połaniec, Nr 4 Łubnice, 
OleĞnica, Szydłów, Rytwiany. W skali całego powiatu naj-
lepszy wynik uzyskał Komitet Wyborczy Wyborców Regio-
nalne Forum Samorządowe, który wprowadził 6 radnych, 
po 4 radnych wprowadziły PSL i PiS, po 2 Nasza Ziemia 
Staszowska i Platforma Obywatelska, 1 radny reprezentuje 
KWW Samorząd Powiatu Staszowskiego. Najsłabszy rezul-
tat uzyskał Sojusz Lewicy Demokratycznej, który tylko o 
włos przekroczył próg wyborczy. Radnych nie wprowadziło 
równieĪ Stronnictwo Piast. 

NajbliĪszą mieszkaĔców jednostką samorządową jest 
gmina. W staszowskiej Radzie Miejskiej zasiada 21 radnych, 
z czego z okrĊgu Nr 1 - 7 radnych, Nr 2 - 6 radnych, Nr 3 - 8 
radnych. NajwiĊkszą liczbĊ radnych wprowadziło Regionalne 
Forum Samorządowe - 7 radnych, Nasza Ziemia Staszowska - 6 
radnych, Sojusz Lewicy Demokratycznej, Platforma Obywatel-
ska i Stronnictwo „PIAST” - po 2 radnych, Prawo i Sprawiedli-
woĞć i Polskie Stronnictwo Ludowe  - po 1 radnym. ĩadnego 
radnego nie wprowadziło Staszowskie Forum Samorządowe.

Ireneusz Kapusta,
Grzegorz Niziałek
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Jaki był ten wyborczy? Ostrej, uczciwej walki na programy? 
Wcale nie! To był Ğwiat insynuacji, kłamstw, oszczerstw, chwy-
tów urągających zwykłej ludzkiej uczciwoĞci. Skąd brały siĊ 
pomysły na tĊ kampaniĊ nienawiĞci, dąĪenia do wygrania za 
wszelką cenĊ - tĊ w przenoĞni, ale i tĊ dosłowną – jednego 
głosu wyborcy, przeliczanego na co … na piwo, na coĞ moc-
niejszego jeszcze, czy, jak fama głosi, dwudziestozłotówek, 
które skutecznie przemawiały do niektórych wyborców. A ci 
juĪ wiedzieli, co mają zrobić.

JeĞli tak było, to mówiĊ o tym z poczuciem wstydu, oburze-
nia i sprzeciwu. Wstydu, bo wĞród tych „niektórych” byli moĪe 
moi uczniowie. Oburzenia, na taki pomysł przekonywania 
głosujących do kandydata na jakąĞ funkcjĊ w samorządzie. 
I wreszcie sprzeciwu, na opłacanie z moich pieniĊdzy kam-
panii, która uczy młode pokolenie jak nieuczciwie wygrywać 
wybory.

KtoĞ powie, Īe obraĪam wyborców. Nie, nigdy nie pozwoli-
łabym sobie na takie nieprzemyĞlane słowa. SzanujĊ Wyborców 
i czĊsto piszĊ tĊ nazwĊ własną wielką literą. A ci „niektórzy” 
mają w nosie moje zdanie o nich, bo brakuje im poczucia 
honoru i ambicji. 

Na mnie zagłosowało 64 Wyborców. UznajĊ te głosy za 
ogromny zaszczyt i bardzo za nie dziĊkujĊ. Hipokryzją byłoby 
ukrywanie, Īe nie odczułam boleĞnie tej poraĪki. Jednak 

dowody ĪyczliwoĞci, moja osobista satysfakcja i duma z wyniku 
wyborów dla Regionalnego Forum Samorządowego, sprawiły, 
Īe nie czujĊ siĊ ani przegrana, ani pokonana. WrĊcz przeciw-
nie, nadal bĊdĊ aktywna w społecznym działaniu, bo lokalną 
patriotką nie przestałam być po 21 listopada 2010 roku. 

A tym, którzy bĊdą rządzić miastem i powiatem ĪyczĊ, aby 
zgodnie, uczciwie i odpowiedzialnie pracowali dla społeczno-
Ğci miasta i gminy Staszów.

„Panie redaktorze, ze mną wyborcy podpisali kontrakt. Oni 
oddali na mnie swoje głosy, czyli obdarzyli mnie zaufaniem. 
BĊdĊ brał od nich wynagrodzenie i mam obowiązek rozliczyć 
siĊ przed nimi z tego, co zrobiłem dla nich i dla dobra ogółu. 
Tak pojmujĊ moją powinnoĞć jako posła.” – myĞlĊ, Īe prawie 
dosłownie przytoczyłam sens wypowiedzi pierwszego czarno-
skórego posła na sejm RP, pana Johna Abrahama Godsona, 
niezwykle inteligentnego, i nadzwyczaj sympatycznego, szcze-
rego Nigeryjczyka, byłego pastora. Brawo łodzianie, macie 
właĞciwego człowieka na właĞciwym miejscu. 

U nas w Staszowie po wyborach uspokojenie i wyciszenie 
emocji, a … dalszy ciąg dopisze Īycie. 

Jaki bĊdzie Ğwiat 2011 roku? ĩyczĊ moim Czytelnikom, aby 
był przyjazny, szczĊĞliwy i pomyĞlny dla nas wszystkich. 

16 grudnia 2010 r.
Jadwiga Szyszka

Po wyborach samorządowych doszło do wielu zmian wĞród władz Powiatu 
Staszowskiego i Województwa ĝwiĊtokrzyskiego.

Po raz pierwszy społecznoĞci Staszowa udało siĊ wprowadzić do  Sejmiku 
Województwa ĝwiĊtokrzyskiego własnego reprezentanta. Został nim popierany 
przez Regionalne Forum Samorządowe dyrektor Zespołu Szkół w Staszowie 
izydor Grabowski (PSL).

Bardzo dobry wynik Polskiego Stronnictwa Ludowego pozwolił temu ugrupowa-
niu na zachowanie, wraz z Platformą Obywatelską rządów w Sejmiku oraz Zarządzie 
Województwa.  Marszałkiem Województwa ĝwiĊtokrzyskiego nadal pozostaje adam 
Jarubas, zmieniła siĊ natomiast osoba Wicemarszałka, którym został Grzegorz 
ĝwierszcz z PO. W skład Zarządu weszli takĪe, Kazimierz Kotowski (PSL), Jan 
Maćkowiak (PO) i dotychczasowy wicewojewoda Piotr ĩołądek (PSL). 

W prezydium Sejmiku zasiedli Marek Gos (PSL)– przewodniczący oraz peł-
niący funkcje wiceprzewodniczących Marcin oĪóg (PO), Jarosław Przygodzki 
(PIS), Włodzimierz StĊpieĔ (SLD).

W powiecie staszowskim najlepszy wynik wyborczy osiągnĊło Regionalne 
Forum Samorządowe, które stworzyło szeroką koalicjĊ z Polskim Stronnictwem 
Ludowym, Platformą obywatelską i Prawem i SprawiedliwoĞcią. Starostą Sta-
szowskim został pełniący w poprzedniej kadencji funkcjĊ wicestarosty andrzej 
Kruzel (RFS), wicestarostą został wybrany Michał Skotnicki (PSL), członkami 
Zarządu zostali Janusz Bąk (RFS), Stanisława BłaĪejewska (PSL), Grzegorz Rajca 
(PO). FunkcjĊ przewodniczacego Rady Powiatu kolejną kadencjĊ pełni Damian 
Sierant (PIS). Wiceprzewodniczącymi są Lucyna Kozoduj (RFS) i Jerzy chudy 
(PSL). 

Poza Staszowem, wszyscy wójtowie i burmistrzowie w powiecie otrzymali mandat 
na kolejną kadencjĊ. Szczególne powody do zadowolenia mają wybrani juĪ w pierw-
szej turze: Jacek Tarnowski (86,03%) - burmistrz PołaĔca, Grzegorz Forkasiewicz 
(74,96%) - wójt Rytwian, Leszek Juda (67,86%) - wójt OleĞnicy, anna Grajko 
(60,72%) - wójt Łubnic, Władysław Brudek (51,44%) - wójt Bogorii, Włodzimierz 
Wawrzkiewicz (50,67%) - burmistrz Osieka. W drugiej turze zakoĔczyły siĊ zmagania 
o fotel wójta Szydłowa. Z wynikiem 51,20% zwyciĊĪył w nich Jan KlamczyĔski, 
który pokonał konkurującego z nim kandydata PSL Michała Skotnickiego.

Ireneusz Kapusta

To nasz Ğwiat … Ň

Kto jest kim w powiecie i województwie Ň
Adam Jarubas

Marszałek 
Województwa 

ĝwiĊtokrzyskiego

Andrzej Kruzel
Starosta Staszowski

Marek Gos
Przewodniczący
Sejmiku

Damian Sierant
Przewodniczący
Rady Powiatu 
Staszowskiego
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Bonifacy WoJciecHoWSKi 
WICEPRZEWODNICZĄCY 

RADY MIEJSKIEJ 
wiek 58

Startował z listy
KWW Regionalne Forum  

Samorządowe
w okrĊgu I

Beata GaJeK-DYL
WICEPRZEWODNICZĄCA 
RADY MIEJSKIEJ 
wiek 29
Startowała z listy
KWW Regionalne Forum  
Samorządowe
w okrĊgu III

Stanisław aLTeNBeRG
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 48
Startował z listy
KW Prawo i SprawiedliwoĞć
w okrĊgu II

Piotr KaSPeRKieWicZ 
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 50
Startował z listy
KWW Nasza Ziemia Staszow-
ska
w okrĊgu II

edward aNioŁ
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 53
Startował z listy

KWW Nasza Ziemia 
 Staszowska
w okrĊgu III

Jerzy KoZioŁ
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 46
Startował z listy

KWW Regionalne Forum  
Samorządowe 

w okrĊgu III

Kryspin BeDNaRcZYK
PRZEWODNICZĄCY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 52
Startował z listy
KW Stronnictwo „PIAST”
w okrĊgu III

Rada Miejska VI Kadencji Ň

Józef BRYK
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 50
Startował z listy
KW Platforma Obywatelska 
RP 
w okrĊgu II

czesław Maciej DYL
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 60
Startował z listy

KWW Nasza Ziemia Staszowska
w okrĊgu III
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Tomasz oTRĉBSKi
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 55
Startował z listy
KWW Nasza Ziemia Staszowska
w okrĊgu I

Stanisław PoLNiaK 
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 62
Startował z listy

KWW Nasza Ziemia Staszowska
w okrĊgu I

Piotr MaZUR
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 48
Startował z listy

KWW Regionalne Forum  
Samorządowe 

w okrĊgu I

Dominik RoĩeK
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 33
Startował z listy

KWW Regionalne Forum  
Samorządowe 

w okrĊgu II

Zbigniew WoJciecHoWSKi
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 57
Startował z listy
KWW Regionalne Forum  
Samorządowe 
w okrĊgu III

Gabriela URBaēSKa
RADNA RADY MIEJSKIEJ 

wiek 43
Startowała z listy

KWW Regionalne Forum 
Samorządowe 

w okrĊgu II

Kazimierz ZaPaRT
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 51
Startował z listy

KW Polskie Stronnictwo 
Ludowe w okrĊgu III

Zenon LUDYNia
RADNY RADY MIEJSKIEJ 

wiek 52
Startował z listy

KW Stronnictwo „PIAST”  
w okrĊgu I

Zdzisław RoĩeK
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 57
Startował z listy
KW Sojusz Lewicy Demokratycznej  
w okrĊgu I

Dariusz KUBaLSKi
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 40
Startował z listy
KW Sojusz Lewicy Demokratycznej   
w okrĊgu II

Tadeusz MaDeJ 
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 66
Startował z listy
KW Platforma Obywatelska RP 
w okrĊgu I

Janusz RYBUS 
RADNY RADY MIEJSKIEJ 
wiek 46
Startował z listy
KWW Nasza Ziemia Staszowska
w okrĊgu III
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1 grudnia 2010 roku na sali konferencyjnej 
UrzĊdu Miasta i Gminy Staszów odbyła siĊ i sesja 
Rady Miejskiej w Staszowie kadencji 2010-2014.

Przewodniczący Miejskiej Komisji Wyborczej 
w Staszowie Grzegorz ZgutczyĔski przedstawił 
wyniki wyborów do Rady Miejskiej. 

NajwaĪniejszym punktem było zaprzysiĊgnie 
radnych. RotĊ Ğlubowania odczytała najmłodsza radna 
Beata Gajek – Dyl. Pierwsza sesjĊ Rady Miejskiej 
prowadził Tadeusz Madej. 

Druga czĊĞć i sesji Rady Miejskiej odbyła siĊ 7 
grudnia 2010 roku. 

Tematami obrad sesji było:
- Powołanie Komisji Skrutacyjnej w skład, której 

weszli Jerzy Kozioł, Kazimierz Zapart, Edward 
Anioł i Stanisław Polniak.

- Wybór Przewodniczącego Rady Miejskiej w Staszowie, 
którym został Edward Anioł.

-PodjĊcie uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego Rady 
Miejskiej. W wyniku głosowania na Przewodniczącego Rady 
Miejskiej w Staszowie wybrano Kryspina Bednarczyka.

- Wybór Wiceprzewodniczących Rady Miejskiej w Staszo-
wie. 

-PodjĊcie uchwały w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących 
Rady Miejskiej. Wiceprzewodniczącymi zostali Beata 
Gajek – Dyl i Bonifacy  Wojciechowski.

W dniu 10 listopada 2010 
roku odbyła siĊ LXXX sesja Rady 
Miejskiej w Staszowie. Uczestni-
czyło w niej 20 radnych. PodjĊto 
uchwały w sprawie: 
a) wprowadzenia zmian w budĪecie 

Miasta i Gminy Staszów- rada 
podjĊła uchwałĊ 19 głosów za 
i 1 przeciw

b) zmiany uchwały Nr XXIV Rady 
Miejskiej w Staszowie z dnia 15 
2008 roku w sprawie udzielenia 
porĊczenia w spłacie poĪyczki 
– rada podjĊła uchwałĊ jedno-
głoĞnie

c) wprowadzenia zmian w budĪe-
cie Miasta i Gminy Staszów na 
2010 rok – rada podjĊła uchwałĊ 
jednogłoĞnie

d) dokonania zmian w uchwale nr 
LXXVII Rady Miejskiej w Sta-
szowie z dnia 19 paĨdziernika 
2010 – rada podjĊła uchwałĊ 17 głosów za i 3 wstrzymu-
jących siĊ od głosu

e) wyraĪenia zgody na nabycie nieruchomoĞci gruntowej – rada 
podjĊła uchwałĊ jednogłoĞnie

f) zmiany Uchwały nr LXXVI rady Miejskie w Staszowie 
z dnia 22 wrzeĞnia 2010 roku w sprawie utworzenia 
samorządowego zakładu budĪetowego pod nazwą Cen-
trum Integracji Społecznej w Staszowie – rada podjĊła 
jednogłoĞnie
Podczas sesji odbyła siĊ teĪ czĊĞć uroczysta.
W trakcie, której odbyło siĊ wrĊczenie odznak okolicz-

noĞciowych „ZasłuĪony dla Miasta”, wystąpienie Przewod-
niczącego Rady Miejskiej, Burmistrza Miasta i Gminy oraz 
wystąpienia zaproszonych goĞci.

 CzĊĞć uroczysta rozpoczĊła siĊ od wprowadzenia sztandaru 
Rady Miejskiej. NastĊpnie odsłuchano hejnał Staszowa. 

OdznakĊ „ZasłuĪony dla Miasta” otrzymali: Tadeusz Kar-
dynał, Jolanta Cielaszyk, Alina Kuszła, Ireneusz Adwent, Anna 
KarasiĔska, GraĪyna Jarosz, Marcin Perz, Dariusz Kubalski, 
Maria Malec, Zdzisław Bednarczyk i Roman SieroĔ.

OdznakĊ otrzymały takĪe irmy: PHU „SZOSTAKDRUK” 
Gabriela, Norbert, Kazimierz Szostak i PHU Pogres – irma 
Jan i Helena Suska.

W dalszej czĊĞci uroczystej sesji wrĊczono medale okoliczno-
Ğciowe z okazji 485 rocznicy nadania praw miejskich, a otrzymali 
je: Marcin Perz, Norbert Krzystanek, Włodzimierz MigoĔ, Stefan 
Piątkowski, Janusz StrzĊpek, Lucjan Zaczkowski, Lech Nowicki, 
Alina Sadłocha, Anna Majczak, Wiesław Kot, Wioletta Perek. 

VI KADENCJA RADY MIEJSKIEJ W STASZOWIE Ň

Komisja Skrutacyjna w składzie  Stanisław Polniak, Kazimierz Zapart, 
Edward Anioł, Jerzy Kozioł

Rada Miejska V kadencji wraz z burmistrzem. I rząd: Bonifacy Wojciechowski, Jan Sajda, 
Jarosław Sierant, Andrzej Iskra - burmistrz V kadencji, Tomasz OtrĊbski, Janusz Rybus, Jerzy 

Karuze, Ireneusz Kwieciasz, Zdzisław RoĪek. W II rzĊdzie Dariusz Kubalski - wiceprzewod-
niczący Rady Miejskiej oraz Henryk Makuch. III rząd Kryspin Bednarczyk – przewodniczący 
Rady Miejskiej, Stanisław Altenberg, Edward Anioł, Piotr Kasperkiewicz, Jerzy Bryk, Beata 

Gajek–Dyl, Józef BernyĞ, Czesław Dyl, Kazimierz Głodek.
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Na zdjĊciu rząd I radny RM Edward Anioł, Przewodniczący RM Kryspin Bednarczyk, Członek Zarządu Województwa Piotr ĩołą-
dek, Wiceprzewodnicząca RM Beata Gajek-  Dyl, Burmistrz MiG Romuald Garczewski, małĪonka burmistrza Małgorzata Gar-

czewska, radna RM Gabriela UrbaĔska, radny RM Kazimierz Zapart, radny RM Czesław Maciej Dyl, radny RM Zbigniew Wojcie-
chowski, radny RM Dariusz Kubalski, II rząd: radny RM Stanisław Altenberg, radny RM Janusz Rybus, radny RM Tadeusz Madej, 
radny RM Dominik RoĪek, Wiceprzewodniczący RM Bonifacy Wojciechowski, radny RM Zenon Ludynia, radny RM Piotr Mazur, 

radny RM Piotr Kasperkiewicz, radny RM Stanisław Polniak, radny RM Zdzisław RoĪek, radny RM Jerzy Kozioł.

Przewodniczący Powiatu Staszowskiego Damian  
Sierant i Wicestarosta Andrzej Kruzel 

Uroczystą SesjĊ Rady Miejskiej w dniu 10 grudnia, otworzył przewod-
niczący Kryspin Bednarczyk. Po wprowadzeniu sztandaru i odegraniu 
hejnału Staszowa, przywitał zgromadzonych goĞci wĞród których zna-
leĨli siĊ członek Zarządu Województwa ĝwiĊtokrzyskiego Piotr ĩołą-
dek, radny Sejmiku Izydor Grabowski, przewodniczący Rady Powiatu 
Damian Sierant, starosta staszowski Andrzej Kruzel, komendant PSP 
Grzegorz Ciepiela, komendant KPP Tomasz ĝliwiĔski, ks. dziekan Henryk 
Kozakiewicz, ks. dziekan Paweł Cygan, ks. kanonik Edward ZieliĔski, 
ks. kanonik Jerzy RybusiĔski, radni rady powiatu, prezesi, dyrektorzy, 
sołtysi, przewodniczący Rad Osiedli, straĪacy z jednostek OSP oraz liczni 
mieszkaĔcy Staszowa. 

Po jednogłoĞnym przyjĊciu porządku obrad przystąpiono do rozpoczĊ-
cia wystąpienia Grzegorza ZgutczyĔskiego Przewodniczącego Miejskiej 
Komisji Wyborczej w Staszowie, który przedstawił informacje o wynikach 
wyboru na Burmistrza Miasta i Gminy Staszów. 

NastĊpnie Grzegorz ZgutczyĔski wrĊczył Romualdowi Garczew-
skiemu zaĞwiadczenie o wyborze na Burmistrza Miasta i Gminy Staszów. 
Po gromkich brawach, rozpoczĊło siĊ składanie gratulacji i ĪyczeĔ. 

W kolejnym punkcie obrad Sesji RM, burmistrz Romuald Garczewski 
złoĪył uroczyste Ğlubowanie. Głos zabrał przewodniczący Rady Miejskiej, 
który w imieniu Rady Miejskiej złoĪył gratulacje. W imieniu Ochotni-
czych StraĪy PoĪarnych Īyczenia złoĪył Komendant Miejsko – Gminnego 
Związku OSP RP Grzegorz Kwietniewski, w imieniu Regionalnego Forum 
Samorządowego Īyczenia i gratulacje złoĪyła równieĪ Jadwiga Szyszka. 
Głos zabierali ks. Henryk Kozakiewicz, Piotr ĩołądek – członek Zarządu 
Województwa ĝwiĊtokrzyskiego, Damian Sierant – przewodniczący Rady 
Powiatu, Andrzej Kruzel – starosta Powiatu Staszowskiego, Andrzej 
Iskra – burmistrz V kadencji. Jako ostatni z expose wystąpił Romuald 
Garczewski, który podziĊkował za aktywny udział staszowian w wybo-
rach oraz przedstawił zarys programu dla Staszowa. Do najwaĪniejszych 
zaliczył koniecznoĞć pozyskania Ğrodków zewnĊtrznych co bĊdzie 
moĪliwe dziĊki solidnej pracy pracowników urzĊdu i dobrej współpracy 
z władzami wojewódzkimi. 

Członek Zarządu Województwa ĝwiĊtokrzyskiego
Piotr ĩołądek

ĩyczenia i Gratulacje od reprezentantów Ochotniczych 
StraĪy PoĪarnych

II SESJA RADY MIEJSKIEJ  Ň
ĝlubowanie Burmistrza Staszowa 
Romualda Garczewskiego
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Uroczyste obchody rozpoczĊły siĊ od przemarszu pocz-

tów sztandarowych i delegacji przy dĨwiĊkach orkiestry 
górniczej KiZchS „Siarkopol” S.a. w Grzybowie z ul. 
Parkowej na staszowski rynek. Tu orkiestra odegrała 
hymn narodowy. 

Przemówienie okolicznoĞciowe wygłosił starosta staszow-
ski Romuald Garczewski, w którym przypomniał historiĊ 
i „entuzjazm 1918 roku”, który towarzyszył naszemu narodowi 
w tamtych dniach.

Podsumowując Romuald Garczewski powiedział: „Współ-
czesna, na powrót suwerenna i wolna Polska, czerpie swą moc 
z aktywnoĞci wszystkich obywateli, począwszy od działaĔ, 
jakie podejmują oni w swoich lokalnych społecznoĞciach. 

Idea ta nabrała szczególnego znaczenia [..], kiedy to stali-
Ğmy siĊ pełnoprawnym członkiem Unii Europejskiej, i obecnie 
korzystać moĪemy ze wszelkich dobrodziejstw bycia człon-
kiem Europejskiej Rodziny Narodów. 

Nie zapominajmy przy tym o obowiązku pielĊgnowania 
narodowej pamiĊci, aby nie dochodziło do zniekształceĔ 
naszej historii, w imiĊ fałszywie pojmowanego pojednania, 
czy otwarcia na Ğwiat. 

DziĞ szczególnie potrzeba nam troski o ducha narodowego 
i nowej solidarnoĞci społecznej, troski o wspólne dobro, szacunku dla 
paĔstwa, zgody narodowej, a nie podziałów i walk politycznych. 

Dobro ojczyzny musi ponownie stać siĊ wartoĞcią naj-
wyĪszą, jednoczącą obywateli wokół wspólnej sprawy, ponad 
wszelkimi podziałami. Liczą siĊ czyny, nie słowa.”

Przemówienie do zebranych wygłosił równieĪ poseł na 
Sejm RP Krzysztof Lipiec. NastĊpnie przedstawiciele powiatu 
staszowskiego wspólnie z duchowieĔstwem, delegacja władz 
miasta i gminy Staszów na czele z przewodniczącym Rady 
Miejskiej Kryspinem Bednarczykiem, burmistrzem Staszowa 
Andrzejem Iskrą i wiceprzewodniczącym RM Dariuszem 
Kubalskim oraz liczne delegacje instytucji, zakładów pracy 

i organizacji pozarządowych złoĪyły kwiaty pod pomnikiem 
Tadeusza KoĞciuszki. 

Władze samorządowe gminy i powiatu uczciły równieĪ 
pamiĊć marszałka Józefa Piłsudskiego – „Honorowego Oby-
watela Miasta Staszowa”, składając wiązanki kwiatów pod 
jego tablicą.

NastĊpnie w koĞciele pw. Ducha ĝwiĊtego została odprawiona 
uroczysta Msza Ğw. za OjczyznĊ, którą celebrowali ks. dziekan 
Henryk Kozakiewicz oraz ks. kan. Edward ZieliĔski.

HomiliĊ zatytułowaną „Quo vadis Polsko?” wygłosił ks. 
kan. Paweł Cygan. 

Po zakoĔczeniu naboĪeĔstwa, uczestnicy obchodów prze-
szli pod Staszowski OĞrodek Kultury, gdzie obchody zostały 
zakoĔczone. 

Red., fot. GN

Narodowe ĝwiĊto  Ň
NiepodległoĞci – obchody 
w Staszowie

Jubileusz XX lecia w 2010 roku obchodzi Pismo Społecz-

no-Kulturalne Goniec Staszowski. Dotychczas  ukazało siĊ 160 
numerów pisma. 

Na łamach GoĔca publikowane są artykuły dotyczące historii Sta-
szowa, działających w mieĞcie organizacji, stowarzyszeĔ. Poruszane 
są takĪe tematy ogólnospołeczne, polityczne oraz materiały opisujące 

zjawiska przyrodnicze. Prezentowana jest poezja i proza pióra lokal-
nych twórców oraz przedstawiane są sylwetki interesujących osób. 
Czasopismo wydawane jest od 16 marca 1990 r. Pierwsza redakcja 
pod przewodnictwem Macieja A. ZarĊbskiego wydawała GoĔca Sta-
szowskiego do 2002 r. Wówczas tytuł zostaje zawieszony i wydawany 
jest pod nazwą „Goniec Staszowsko-ĝwiĊtokrzyski”. W 2006 roku 
Zarząd STK na czele z Henrykiem Alberą podejmuje decyzjĊ o reak-
tywacji GoĔca Staszowskiego. Redaktorem naczelnym zostaje Lucjan 
Zaczkowski, technicznym Ireneusz Kapusta.  W Redakcji znajdują siĊ 
takĪe: Eugeniusz Ciepiela, Zoia Czerna, Joanna Gąsior, Stanisław 
Jastrząb, Wiesław Kot, Jadwiga Szyszka, Andrzej Wawrylak.

Uroczyste podsumowanie XX lat istnienia GoĔca Staszowskiego 
odbyło siĊ w Muzeum Ziemi Staszowskiej 5 listopada 2010 r. Uczest-
niczyli w nim twórcy i sympatycy czasopisma. Były podziĊkowania, 
wspomnienia oraz interesujące releksje nt. funkcjonowania prasy 
lokalnej w Staszowie.

Redakcji GoĔca Staszowskiego, gratulujemy zacnego jubileuszu 
i Īyczymy kolejnych XX owocnych lat.

Redakcja

Jubileusz GoĔca Staszowskiego Ň

Poczty sztandarowe

GoĞcie jubileuszu GoĔca Staszowskiego

Przemarsz uczestników uroczystoĞci



 11MONITOR STASZOWSKI NR 9 (151) / 2010

W dniu 8 paĨdziernika w miejsco-

woĞci ossala Lesisko miało miejsce 
okolicznoĞciowe spotkanie z okazji 
DNi HoNoRoWeGo KRWio -

DaWSTWa, uczestnikami którego 
byli członkowie Klubu HDK przy 
ZR PcK w Staszowie i MiĊdzyza-

kładowego Klubu HDK w Grzybo-

wie oraz zaproszeni goĞcie. 
Słowa podziĊkowania krwiodawcom 

wyrazili: V-ce Prezes Zarządu OkrĊgo-
wego PCK w Kielcach Anna Głowacka, 
Starosta Staszowski Romuald Garczew-
ski, Burmistrz Miasta i Gminy Staszów 
Andrzej Iskra. Odznaką ZasłuĪony 
Honorowy Dawca Krwi I stopnia (za 
18 litrów tego bezcennego leku) zostali 
wyróĪnieni: Piotr Pokładek i Łukasz 
Talar, a OdznakĊ III stopnia (za 6 litrów 
oddanej krwi) otrzymali: Piotr WĊzina, 
Grzegorz Gąsiorek, Adam MierzyĔski.

Zarząd Rejonowy PCK w Staszo-
wie serdecznie dziĊkuje sponsorom: 
w/w UrzĊdom, Centrum Krwiodaw-
stwa i Krwiolecznictwa w Kielcach, 

K i ZChS „ Sia rkopol” 
S .A .   w  G r z ybow ie , 
Kopalnianym Związkom 
Zawodowym, Prezesowi 
Hut Szkła Tadeuszowi 
WrzeĞniakowi, Preze-
sow i  „ I n t e r s t e l”  Sp. 
z o.o. w RzĊdowie Wie-
sławowi Grudniowi, a za 
pomoc w pracach orga-
nizacyjnych – paniom 
z Pun k t u K r wiodaw-
st wa ,  Jerzemu Sowie 
oraz Prezesom w/w Klubów HDK. 

Były nagrody, poczĊstunek, piecze-
nie kiełbasek na ognisku, koncert Kapeli 
„Ziemi Staszowskiej”, a przede wszyst-
kim wspaniała, radosna atmosfera, która 
powstała dziĊki wraĪliwoĞci tak wielu 
ludzkich serc.

Wsz ystk ie  osoby za inte reso -
wane tą piĊkną ideą zapraszamy 
w godzinach porannych do Punktu 
Krwiodawstwa w Staszowie – Przy-
chodnia na ul. Wschodniej III piĊtro 

(z dowodem osobistym, po lekkim 
słodkim Ğniadaniu). KaĪdy krwio-
dawca oprócz badaĔ leka rsk ich 
i ambulatoryjnych ma zapewniony 
posiłek regeneracyjny (8 czekolad), 
oznakowanie g r upy k r wi,  zwrot 
kosz tów przejazdu, dzieĔ wolny 
usprawiedliwiony (praca, szkoła).

Nie zwlekaj moĪe i Ty uratujesz 
czyjeĞ zdrowie lub Īycie, dołącz do grona 
bezinteresownych dawców.

Joanna Cheba

11 grudnia rozpoczĊła siĊ staszow-
ska, dwudniowa czĊĞć konferencji 
naukowej „Konlikt cywilizacji, czy 
cywilizacja konfliktów: przyszłoĞć 
człowieka w społeczeĔstwie kon-
sumpcyjno – informacyjnym”. 

Konferencja została zorganizowana 
przez Zakład MyĞli Politycznej Instytutu 
Nauk Politycznych Wydziału Zarządzania 
i Administracji Uniwersytetu Jan Kocha-
nowskiego w Kielcach oraz Zamiejscowy 
OĞrodek Dydaktyczny UJK w Staszowie.

W trakcie trzydniowej konferencji z tema-
tycznymi odczytami wystąpiło blisko piĊć-
dziesiĊciu naukowców z Uniwersytetów 
w Kielcach, w Zielonej Górze, w Lublinie, 
z Akademii Techniczno – Humanistycznej 
w Bielsku – Białej oraz z Uniwersytetu 
Adama Mickiewicza w Poznaniu, z Kamieniecko - Podol-
skiego Narodowego Uniwersytetu (Ukraina), Uniwersytetu 
Slawistycznego w Kijowie (Ukraina), Moskiewskiego Insty-
tutu Humanistyczno – Pedagogicznego (Rosja), Uniwersytetu 
w Nowogrodzie Wielkim (Rosja).

Staszowskim akcentem były odczyty wygłoszone przez 
tutejszych naukowców mgr AgnieszkĊ Banasiewicz z Kan-
celarii Adwokackiej w Staszowie oraz dr JadwigĊ SztabĊ 

nt. „Synchronizacja strategii zarządzania regionem we Francji 
warunkiem eliminacji konliktów na przykładzie Nord Pas 
De Calais”.

Patronat nad wydarzeniem objĊli: ĝwiĊtokrzyskie Centrum 
Innowacji i Transferu Technologii sp. z o.o., Urząd Marszał-
kowski Województwa ĝwiĊtokrzyskiego oraz Burmistrz 
Miasta i Gminy Staszów Romualda Garczewskiego.

Red., fot. GN

Konferencja   Ň
   naukowa

Dni honorowego  Ň krwiodawstwa

W pierwszym rzĊdzie Andrzej Kruzel - starosta staszowski, Romuald Garczewski - 
burmistrz Staszowa, Henryka Markowska - zastĊpca burmistrza

W czasie spotkania w Ossali
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cmentarze, kwatery i mogiły wojenne są miejscami pamiĊci 
narodowej nie tytko Polaków, ale takĪe obywateli innych paĔstw. 
obowiązek otaczania miejsc ich spoczynku naleĪytą opieką 
wynika z obowiązującego prawa, zawartych przez nasz kraj 
umów i traktatów miĊdzynarodowych oraz tradycji.

CzĊsto zły stan techniczny trwałych znaków i obiektów upa-
miĊtniających miejsca związane z martyrologią narodu polskiego 
są elementem z jednej strony - zuĪycia materiałów i zaawansowanej 
korozji, z drugiej - bezmyĞlnej dewastacji dokonanej przez najczĊĞciej 
nieznanych wandali.

Dbanie o obiekty i miejsca upamiĊtnienia jest Ğwiadectwem 
kultury i dojrzałoĞci społeczeĔstwa. Zachowanie pamiĊci Narodu, 
poszczególnych elementów toĪsamoĞci dziedzictwa PaĔstwa 
Polskiego, powstałych na przestrzeni wieków jest zobowiązaniem 
kaĪdego pokolenia.

W uznaniu troski o zachowanie i utrwalenie w pamiĊci znaczą-
cych dla toĪsamoĞci i dziedzictwa PaĔstwa Polskiego wydarzeĔ, 
faktów i postaci, w poczuciu obowiązku przekazania przyszłym 
pokoleniom Polaków w kraju i za granicą tego, co najcenniejsze 
w naszych dziejach - Rada Ochrony PamiĊci Walk i MĊczeĔstwa 
w Warszawie przyznała działaczom społecznym z terenu naszej 
Małej Ojczyzny – Gminy Staszów medale „Opiekuna Miejsc PamiĊci 
Narodowej”

W gronie odznaczonych, co jest niezmiernie waĪne i nastraja 
optymistycznie znalazły siĊ szkoły. MłodzieĪ tych szkół została 
uhonorowana zbiorowymi medalami „Opiekuna Miejsc PamiĊci 
Narodowej”, które od tej chwili bĊdą dekorować sztandary tychĪe 
placówek.

Przyznane medale stanowią równieĪ dowód uznania dla peda-
gogów zatrudnionych w tych szkołach, którzy swoje pasje społecz-
nikowskie i zaangaĪowanie przekazali wychowankom, dając w ten 
sposób młodzieĪy wspaniałą lekcjĊ historii, lekcjĊ patriotyzmu, 

wraĪliwoĞci i poczucia toĪsamoĞci narodowej.
Na uroczystoĞci, która odbyła siĊ w przeddzieĔ rocznicy odzy-

skania niepodległoĞci, w UrzĊdzie Miasta i Gminy w Staszowie Pani 
BoĪentyna Pałka- Koruba Wojewoda ĝwiĊtokrzyski wrĊczyła złote 
i srebrne „Medale Opiekuna Miejsc PamiĊci Narodowej”.

Z rąk Pani Wojewody złote medale odebrali: ZPO- PSP i Przed-
szkole w WiĞniowej, ZPO- PSP i Przedszkole w Koniemłotach, 
ZPO  - PSP i Przedszkole w KurozwĊkach, ZPO - PG Nr 1, PSP Nr 1 
i Przedszkole w Staszowie, ZPO- PSP i Przedszkole w Wiązownicy 
DuĪej, ZS - PSP i PG w Czajkowie, ZS - PSP Nr 2 i PG Nr 2 w Sta-
szowie, Andrzej Iskra - Burmistrz Miasta i Gminy Staszów.

 Srebrnymi medalami nagrodzeni zostali nauczyciele: Justyna 
Brzyszcz – ZS w Czajkowie, Wiesława Grabka – ZPO w KurozwĊ-
kach, Maria Kos – ZS Nr 2 w Staszowie, Dariusz Kubalski – Zespołu 
Szkół Nr 2 w Staszowie, Anna Legawiec – ZS Nr 2 w Staszowie, 
Ewa Nowak – ZPO Nr 1 w Staszowie, Marzanna Tomporowska – 
ZPO w KurozwĊkach.

UroczystoĞć uĞwietniła czĊĞć artystyczna w wykonaniu harcerzy 
z Zespołu Placówek OĞwiatowych w KurozwĊkach. 

Red

Troska o miejsca pamiĊci  Ň
narodowej nagrodzona

Rok 2010 dla Staszowskiego artysty Władysława Sadło-

chy był z pewnoĞcią bardzo pracowity. W dniu 6 czerwca 
dokonano otwarcia sezonu artystycznego w pracowni 
„Stodoła”, który to trwał do dnia 14 listopada. 

W tym to dniu mszą Ğw. koncelebrowaną przez ksiĊĪy: W. 
Kowalewskiego z Pustelni Złotego Lasu, I. Rząsy – kapelana 
Relaksacyjno-Kontemplacyjnego Centrum Terapeutycznego „SpeS” 
w Rytwianach oraz J. RybusiĔskiego, proboszcza z KurozwĊk roz-
poczĊto uroczystoĞci zakoĔczenia sezonu artystycznego. 

Po mszy Ğw. odbył siĊ koncert laureatów V Powiatowego 
Konkursu Piosenki Religijnej im. J.Pawła, po czym o podróĪy 
do Watykanu rowerem opowiadał Andrzej Wawrylak. Pan 
Sadłocha swą działalnoĞć artystyczną rozpoczął w dniu 24 
maja plenerem rzeĨbiarskim pt.: „Zaczarowane w Kamieniu”, 
który zakoĔczył siĊ 5 czerwca. Współorganizatorem pleneru był 
Uniwersytet Humanistyczno-Przyrodniczy im. Jana Kochanow-
skiego – Instytut Sztuk PiĊknych, którym kierował Dr Henryk 
Sikora. Spod dłuta Sadłochy wyrosło popiersie W. Witosa wykute 
w smerdyĔskim piaskowcu. W dniu 6 czerwca wrĊczono mu 
medal W. Witosa przyznany przez Z. W. PSL w Kielcach. W 
dniach 24-26 wrzeĞnia uczestniczył w IX Kongresie Regionalnych 
Towarzystw Kultury w Kielcach skąd przywiózł medal Stefana 
ĩeromskiego. W dniu 7 paĨdziernika, po 10-dniowym plenerze 
malarskim w Pokamedulskim Klasztorze w Rytwianach wysta-

wił kilka obrazów z RytwiaĔską Perłą Baroku. Obrazy te zdobią 
obecnie Ğciany refektarza Pustelni Złotego Lasu. To czĊĞć jego 
pracy twórczej a było tego wiele. 

Patronatem uroczystoĞci był Marszałek Województwa 
ĝwiĊtokrzyskiego Adam Jarubas, którego reprezentował 
Wojciech BorzĊcki. 

Na zakoĔczenie dla licznych goĞci był wspaniały kapu-
Ğniak z własnej kuchni. Na swojską nutĊ przygrywała kapela 
„Sami Swoi”.

Wiesław Kuca

Sadłochy inspiracje artystyczne Ň

BoĪentyna Pałka – Koruba wrĊcza na rĊce dyrektor Krystyny 
Batóg  złoty medal dla ZPO-PSP i Przedszole w KurozwĊkach

Uczestnicy wystawy w klasztorze w Rytwianach
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W dniu 13 paĨdziernika odbyła siĊ uroczysta akademia 
z okazji Dnia edukacji Narodowej.

UroczystoĞć tĊ rozpoczął Polonez Chopina w wykonaniu 
uczniów Społecznej Szkoły Muzycznej im. Stanisława Moniuszki 
w Staszowie. 

Potem nastąpiło powitanie zaproszonych goĞci. 
NastĊpnie głos zabrał Burmistrz MiG Staszów, który chwilĊ 

póĨniej wrĊczył nagrody Burmistrza dla nauczycieli za szczególne 
osiągniĊcia w pracy wychowawczej i edukacyjnej.

Nagrodzeni zostali: J. Gromniak, ZNP(ZS nr 2) M. ĩal, Z. Piziur, 
N. MadyĔska-Poniewierka, M. Socha, E. Kowalska, B. Ptak, B. Wie-
czorek, A. Dudajek, E. Pawlik-Witaszek, E. SzymaĔska, R. Konat, 
K. Gromniak, D. Kubalski z ZS-PSP nr 2 i PG nr 2 w Staszowie, M. 
Kazimierska, A. Skubera, B. Robak, B. Olesiak, M. Gozdek, J. Polit, M. 
SzymaĔska, J. Gomuła, D. Lipiec, E. Nowak, A. KarasiĔska z ZPO- PG 
nr 1, PSP nr 1 i Przedszkole nr 4 w Staszowie, E. Rzepecka, R. Kufel, 
D. Cuber, B. Wójcik z PSP nr 3 w Staszowie, J. Krupa, M. Krupa, 
K. ĝledĨ z ZPO- PSP i Przedszkole w Mostkach, - Z. DuliĔska, M. 
Szczypkowska z ZPO- PSP i Przedszkole w WiĞniowej, R. Małek, 
K. Sobolewska z ZPO- PSP i Przedszkole w Wiązownicy DuĪej, E. 
Straszak, M. Siłka, W. Grabka, L. Grosicka, Z. Gajek z ZPO- PSP 
i Przedszkole w KurozwĊkach, J. Wadowiec, U. Karwacka z ZPO- PSP 
i Przedszkole w Koniemłotach, M. Górna, B. Przewlekła, B. Grygiek 
z ZPO- PSP i Przedszkole w Smerdynie, M. Swatek, J. Brzyszcz, J. 
Krzysztoik, Z. Głowacka z ZS- PSP i PG w Czajkowie, A. Polniak, 
B. Szaraniec z Przedszkola nr 3 w Staszowie z oddziałem w Dobrej, 
M. Marzec, M. JoĔca, E. Maciejewska, W. Czerwiec, M. Wojtczak 
z Przedszkola nr 8 w Staszowie. 

Przyznane zostały równieĪ medale i nagrody dla pracowników 
oĞwiaty, nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych i gimnazjal-
nych z terenu miasta i gminy Staszów.

WrĊczono podziĊkowania Rady Miejsko-Gminnej Zrzeszenia 
Ludowych Zespołów Sportowych za wspieranie inicjatyw na rzecz 
rozwoju kultury izycznej i sportu wĞród dzieci i młodzieĪy na 
terenie MiG Staszów.

Dyplomy i statuetki z rąk Burmistrza, Romana Karasia i Jerzego 
Kuli otrzymali: Barbara Malinowska – ZS nr 2 w Staszowie, Jacek 
Słomka – ZPO nr 1 w Staszowie, I. Trela – ZS nr 2-  w Staszowie, 

K. Konkołowicz – ZS nr 2 w Staszowie, K. Batóg – ZPO w Kuro-
zwĊkach, H. RogoziĔska – inspektor Wydziału Edukacji UMiG 
w Staszowie, M. Kazimierska – ZPO nr 1 w Staszowie, T. Skuza 
– ZPO w Koniemłotach, B. Ungeheuer - ZPO w Koniemłotach, M. 
Swatek – ZS w Czajkowie, J. Krupa – ZPO w Mostkach, J. Krupa 
– ZPO w Mostkach. 

Srebrne Odznaczenia ĝwiĊtokrzyskiego Zrzeszenia Ludowych 
Zespołów Sportowych wrĊczono: T. Skuzie – ZPO w Koniemło-
tach, B. Ungeheuer - ZPO w Koniemłotach, J. JastrzĊbiowi - ZPO 
w Koniemłotach, H. RogoziĔskiej– inspektor Wydziału Edukacji 
UMiG w Staszowie.

Złotą OdznakĊ ZNP z rąk Burmistrza oraz prezesa Z. BłasiĔ-
skiego odebrał W. Grosicki.

PodziĊkowania i medal otrzymali: Jerzy Kula i Roman KaraĞ. 
PodziĊkowania traiły równieĪ do Antoniego Drozda za wspie-

ranie kształcenia artystycznego dzieci i młodzieĪy w roku jubile-
uszowym 45-lecia Społecznej Szkoły Muzycznej im. S. Moniuszki 
w Staszowie oraz do Jana ĝwiĊtonia. 

W ramach projektu realizowanego wspólnie z Kuratorium 
OĞwiaty w Kielcach, dyrektorom i przedstawicielom poszczególnych 
szkół wrĊczono umowy nieodpłatnego przekazania interaktywnego 
zestawu multimedialnego wraz z tablicami informacyjnymi.

NastĊpnie głos zabrali zaproszeni goĞcie.
Na zakoĔczenie wystąpili uczniowie Społecznej Szkoły 

Muzycznej im. Stanisława Moniuszki w Staszowie oraz zespół 
Blue Moon z SOK.

Red.

Pani Maryla Pawlik emerytowana nauczycielka nauczania 
początkowego i pedagogiki przedszkolnej od 40 lat w zaciszu 
swojego mieszkania w jednym z bloków przy ulicy Jana Pawła 
ii poĞwiĊca wolny czas na malarstwo artystyczne. 

Wielu jej wychowanków pamiĊta ją z Przedszkola nr 3 gdzie 
pracowała, a nauczyciele wspominają równieĪ jako doradcĊ meto-
dycznego Kuratorium OĞwiaty w Tarnobrzegu. Ewenementem 
jest fakt, Īe Pani Maryla po raz pierwszy zorganizowała wystawĊ 
swoich obrazów dopiero 23 paĨdziernika br w Zespole Placó-
wek OĞwiatowych nr 1 w Staszowie. Okazją były uroczystoĞci 
związane ze 105 rocznicą powstania Związku Nauczycielstwa 
Polskiego. 

- MalujĊ od 40 lat – mówi Maryla Pawlik. Dotychczas nie było 
jednak czasu, aby moje obrazy pokazać szerszej grupie odbior-
ców.  Niemal cała moja rodzina była w tym kierunku uzdolniona. 
Malował mój ojciec, a brat studiował malarstwo. Ja zaczynałam 
od pomocy dydaktycznych, które przygotowywałam do pracy. 
Niektóre z nich zabierane były przez wizytatorów do Kielc, gdzie 

prezentowano na róĪnych konferencjach. Od kiedy przeszłam na 
emeryturĊ mogłam poĞwiĊcić siĊ juĪ malarstwu artystycznemu. 
Trzeba na to mieć duĪo czasu, a teraz na jego brak nie narzekam. 
Moja pasją jest rysunek i malarstwo na papierze, desce, płycie 
i płótnie. Tematyka moich obrazów jest róĪnorodna – dodaje pani 
Maryla 

Dariusz Kubalski, foto Norbert KiciĔski

Maluje z pasją Ň

DzieĔ Edukacji Narodowej Ň

DzieĔ Edukacji Narodowej w SOK w Staszowie

Maryla Pawlik prezentuje własne prace
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Gmina Staszów jako jedna z piĊciu 
gmin w województwie ĞwiĊtokrzyskim 
bierze udział w pilotaĪowym pro-

jekcie pod nazwą: „STWoRZeNie 
SYSTeMU MoTYWoWaNia Do 
iNNoWacYJNoĝci NaUcZY-

cieLi W ZaKReSie TWoRZeNia 
NoWYcH, iNNoWacYJNYcH 
PRoGRaMÓW, MeToD, TecHNiK 
i NaRZĉDZi NaUcZaNia”.

Beneicjentami innowacyjnego pro-
jektu Kuratorium OĞwiaty w Kielcach 
jest jedynie piĊć gmin z województwa 
ĞwiĊtokrzyskiego, wĞród których zna-
lazły siĊ: Daleszyce, Górno, Morawica, 
SĊdziszów i Staszów. Łączna wartoĞć 
projektu finansowanego z Programu 
Operacyjnego „Kapitał Ludzki” opiewa 
na kwotĊ 2,5 miliona złotych.

WybraliĞmy te gminy, z których naj-

wiĊcej szkół odpowiedziało 
na nasze ankiety - wyja-
Ğnia wicekurator OĞwiaty 
Województwa ĝwiĊtokrzy-
skiego, Lucjan Pietrzczyk. 
- WysłaliĞmy je do 817 szkół 
i niestety nie wszystkie były 
zainteresowane wprowadze-
niem nowoczesnych metod 
nauczania – dodaje. 

W ramach projektu do wszystkich 
podstawówek i gimnazjów w piĊciu 
gminach traiły tablice multimedialne, 
a jeszcze w tym roku po dwóch nauczy-
cieli z kaĪdej szkoły wyjedzie na 
specjalne szkolenie do Finlandii, kraju 
bĊdącego liderem w edukacji. Poza 
tym, pedagodzy uczący w szkołach 
biorących udział w projekcie, odbĊdą 
szkolenia na platformie e-learningowej, 

która niebawem bĊdzie uruchomiona 
na stronach ĞwiĊtokrzyskiego Kura-
torium OĞwiaty. 

Jak podkreĞlał podczas podpisania 
porozumieĔ z beneicjentami projektu 
wicekurator Lucjan Pietrzczyk, celem 
projektu jest zachĊcenie nauczycieli pod-
stawówek i gimnazjów do wprowadza-
nia nowoczesnych metod nauczania. 

Tekst i fot. Joanna Jarosz

Efektywny nauczyciel Ň

23 paĨdziernika 2010 r. w Zespole Placó-

wek oĞwiatowych nr 1 w Staszowie odbyły 
siĊ uroczystoĞci związane z obchodami 105 
rocznicy powstania Związku Nauczycielstwa 
Polskiego. Ta najwiĊksza w Polsce nauczyciel-
ska organizacja związkowa liczy ponad 300 
tysiĊcy członków. Staszowska organizacja 
skupia 400 członków.

W obchodach wziĊli udział zapro-
szeni goĞcie:  Stanisław Fidos – wicepre-
zes Zarządu OkrĊgu ĝwiĊtokrzyskiego 
w Kielcach, Romuald Garczewski starosta 
powiatu staszowskiego, Andrzej Kruzel 
wicestarosta powiatu staszowskiego, 
Andrzej Iskra – Burmistrz Miasta i Gminy 
Staszów, Norbert Krzystanek – dyrektor 
Wydziału Wspierania Rozwoju Edukacji 
w Kuratorium OĞwiaty w  Kielcach oraz 
dyrektorzy placówek oĞwiatowych z terenu 
miasta i gminy Staszów. Ponadto w uro-
czystoĞciach uczestniczyli członkowie 
związku - nauczyciele emeryci oraz czynni 
nauczyciele ze wszystkich placówek oĞwia-
towych z terenu miasta i gminy Staszów 
oraz  z Osieka i Sichowa.

CzĊĞć oficjalną obchodów poprzedził 
wystĊp młodych artystów-uczniów Publicz-
nego Gimnazjum nr1 w Staszowie, którzy 
niczym zawodowi aktorzy  zaprezentowali 
sztukĊ teatralną.

NastĊpnie głos zabrał Zbigniew Bła-
siĔski prezes Zarządu Oddziału ZNP 

w Staszowie, który przed-
stawił historiĊ ZNP oraz 
działalnoĞć staszow-
skiego Oddziału Związku 
Nauczycielstwa Polskiego. 
Obchody stały siĊ równieĪ 
okazją do wrĊczenia zasłu-
Īonym działaczom najwyĪ-
szego odznaczenia związ-
kowego – „Złotej Odznaki 
ZNP”. Uchwałą Zarządu 
Głównego ZNP odznaki 
otrzymali: Anna Kacz-
marczyk – nauczycielka 
z Poradni Psychologiczno-
Pedagogicznej w Staszo-
wie, BoĪena Kordowska-Wydra z Zespołu 
Placówek OĞwiatowych nr 1 w Staszowie 
i Robert Kochanowski z Zespołu Szkół 
w Staszowie. Zarząd Oddziału ZNP w Sta-
szowie dziĊkując za wspieranie edukacji 
oraz za bardzo dobrą współpracĊ, uhonoro-
wał specjalnymi statuetkami przedstawicieli 
władz samorządowych oraz dyrektorów 
placówek oĞwiatowych. Statuetki otrzymali: 
starosta staszowski Romuald Garczewski, 
wicestarosta Andrzej Kruzel, naczelnik 
Wydziału Edukacji w Starostwie staszow-
skim Tadeusz Kardynał, dyr. Zespołu Szkół 
w Staszowie Izydor Grabowski, dyrektor 
Centrum Kształcenia Praktycznego w Sta-
szowie Jerzy Jabczuga, dyrektor ZSE w Sta-

szowie Jan Ungeheuer, dyrektor LO w Sta-
szowie Jolanta Zdrojkowska, burmistrz 
miasta i gminy Staszów Andrzej Iskra, 
kierownik Wydziału Edukacji w UrzĊdzie 
Miejskim Jolanta Macias, dyrektor ZPO nr 
1 w Staszowie Małgorzata Kazimierska, 
dyrektor ZPO nr 2 w Staszowie Jan Grom-
niak i dyrektor ZPO nr 3 w Staszowie Ewa 
Rzepecka.

Po zakoĔczeniu czĊĞci oicjalnej uczest-
nicy obchodów oglądali wystawĊ malarstwa 
Maryli Pawlik emerytowanej nauczycielki, 
a nastĊpnie spotkali siĊ na wspólnym poczĊ-
stunku, który stał siĊ okazją do wspomnieĔ 
i dyskusji o polskiej oĞwiacie. 

Dariusz Kubalski,
Foto,  Norbert KiciĔski

105 lecie Związku Nauczycielstwa Polskiego Ň

W trakcie wrĊczania odznaczeĔ

Podpisanie porozumienia z beneicjentami projektu
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5 grudnia obchodziliĞmy MiĊdzy-

narodowy DzieĔ Wolontariusza. Jest 
to dobry moment, by opowiedzieć o 
działalnoĞci wspaniałych młodych 
wolontariuszy, którzy bezinteresownie 
pracują na rzecz naszej społecznoĞci 
lokalnej pod skrzydłami Fundacji 
aktywizacji i Rozwoju MłodzieĪy 
FaRMa. 

We wrzeĞniu 2010 Fundacja FARMa 
obchodziła swoje 5 urodziny. W ciągu tych 
kilku lat zachĊciła do działania na zasadach 
wolontariatu dziesiątki młodych ludzi, 
dając im konieczne wsparcie i motywacjĊ 
do działania. Aktualnie dobiega koĔca pro-
jekt pt. „Promocja wolontariatu młodzieĪy 
w powiecie staszowskim”, którego głównym 
celem była promocja i rozwój wolontariatu 
wĞród młodych osób zajmujących siĊ bądĨ 
chcących zająć siĊ wolontariatem, zamiesz-
kujących powiat staszowski. Projekt łączył 
promocjĊ i naukĊ bezinteresownych działaĔ 
wolontariackich wĞród młodzieĪy z kształ-
towaniem lokalnych i regionalnych wiĊzi 
społecznych..

W ramach projektu odbył siĊ cykl 
szkoleĔ dla kilkunastu młodych ludzi 
z naszego powiatu chcących aktywnie 
spĊdzić czas poza szkołą i poznać czym 
jest wolontariat. Swą przygodą rozpoczĊli 
od udziału jako wolontariusze w organi-
zacji IV Festiwalu Kultury MłodzieĪowej 
w Staszowie w sierpniu tego roku.

Uczestnicy w praktyce zobaczyli  jak 
siĊ przygotowuje  wydarzenie kulturalne, 
ciĊĪko pracowali ale teĪ Ğwietnie siĊ bawili. 
Zostało to uwiecznione na fotograiach, 
z których została stworzona objazdowa 
wystawa promująca wolontariat. Wystawa 

goĞciła w szkołach ponadgimnazjalnych 
w powiecie staszowskim oraz w markecie 
„Helena” w Staszowie oraz Centrum Han-
dlowym „Galeria Połaniecka”.

Po doĞwiadczeniu na czym polegać 
moĪe wolontariat, kolejnym krokiem 
projekcie było przybliĪenie młodzieĪy 
zagadnieĔ teoretycznych związanych 
z praca wolontariacką i przygotowanie ich 
do realizacji własnych działaĔ w Ğrodowi-
sku lokalnym- młodzieĪy zaproponowano 
udział w serii kilku szkoleĔ prowadzonych 
przez profesjonalistów. 

To, czego nauczyli siĊ podczas warsz-
tatów mogli wykorzystać w praktyce- Fun-
dacja FARMa zagwarantowała młodzieĪy 
dotacje na realizacjĊ ich najlepszych 
pomysłów. Dla młodzieĪy była to nie-
powtarzalna okazja do spróbowania sił 
w koordynowaniu własnych inicjatyw. 

Wolontariusze zorganizowali dwa 
zupełnie róĪne wydarzenia – akcjĊ 
poĞwiĊconą fotograii pt. „Fotograia- 
moje oko na Ğwiat” oraz akcjĊ promującą 
fizykĊ wĞród młodzieĪy pt. „Fizyka 
Alternatywna”. Pierwszy pomysł polegał 
na organizacji wystawy zdjĊć przed-
szkolaków oraz młodzieĪy, drugi- na 
przygotowaniu pokazu eksperymentów 
izycznych dla młodzieĪy. W pierwszym 
działaniu autorzy chcieli zaraĪali pasją 
fotografowania, w drugim – miłoĞcią 
do izyki. 

Obydwa wydarzenia były debiutem 
organizacyjnym młodzieĪy- z pewno-
Ğcią udanym! I nie najwaĪniejszym jest 
jakim echem odbiły siĊ ich działania 
w społecznoĞci, ale to czego siĊ nauczyli. 
DoĞwiadczenia jakie zdobyli  nie da 

siĊ porównać z niczym innym- poznali 
czym jest współpraca w grupie, współ-
praca z partnerami (szkołami, domem 
kultury, mediami, samorządem lokal-
nym), zarządzać budĪetem, prowadzić 
promocjĊ, nauczyli siĊ radzić sobie 
z pierwszymi konf liktami i poczuli 
satysfakcjĊ z pierwszych sukcesów 
w działaniu. A co szczególnie istotne- 
zrozumieli, Īe stać ich na bardzo wiele. 

Bardzo trudno okreĞlić to, czym jest 
wolontariat. Ma wiele wymiarów i barw. 
Fundacja FARMa od początku swego 
działania promuje wolontariat wĞród mło-
dych ludzi jako działanie które przynosi 
wiele satysfakcji, łączy pracĊ na rzecz 
społecznoĞci lokalnej z własnym rozwo-
jem i zabawą. 

Liczymy, Īe doĞwiadczenie pozyskane 
przez młodzieĪ w ramach naszego projektu 
zmotywuje ich do kontynuacji pracy 
wolontariackiej w przyszłoĞci- w naszej 
organizacji bądĨ w innych organizacjach 
naszego powiatu.

Uczestnicy projektu: A. Krupa (15l.), 
E. Słomka (18l.), H. Gawłowicz (18l.), K. 
MiodyĔska (15l.), M. MiodyĔska (17l.), K. 
Mróz (24l.), M. Hajduła (17l.), O. Kowalcze 
(15l.), S.  Kondek (18l.), A. Prajs (18l.), K. 
Gul (17l.), A. Bryk (23l.) i W. Głowacki 
(16l.). 

Projekt współinansowany jest ze Ğrod-
ków Ministerstwa Pracy i Polityki Spo-
łecznej w ramach Programu Operacyjnego 
Fundusz Inicjatyw Obywatelskich. 

Agnieszka Turek 
Fundacja Aktywizacji i Rozwoju 

MłodzieĪy FARMa
www.fundacjafarma.pl 

Mamy w powiecie nowych wolontariuszy!  Ň

IV Festiwalu Kultury MłodzieĪowej 
w  Staszowie

IV Festiwalu Kultury MłodzieĪowej 
w Staszowie Wystawa promująca woluntariat

„Fotograia twoje oko na Ğwiat” „Fotograia twoje oko na Ğwiat” „Fizyka alternatywna”
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Betlejem- dosłownie „dom chleba”, leĪy w Ğrodkowej 
czĊĞci Palestyny na obszarze Zachodniego Brzegu Jordanu 
w odległoĞci 8 kilometrów na południe od Jerozolimy.

Obecnie w Betlejem mieszka około 30 tysiĊcy ludzi, głównie 
PalestyĔczyków wyznających chrzeĞcijaĔstwo i islam. NajwiĊk-
szą atrakcją miasta jest Bazylika Narodzenia PaĔskiego.

Betlejem, miasto które znajduje siĊ na terytorium Autonomii 
PalestyĔskiej oddzielone jest od reszty Ğwiata wysokim murem 
z wieĪyczkami straĪniczymi i straĪnikami uzbrojonymi w broĔ 
maszynową. Tą resztą Ğwiata jest oczywiĞcie Izrael. Nasz auto-
kar szybko podjechał i równie szybko odjechał sprzed przejĞcia 
granicznego. 

Obraz niczym z terenu przyfrontowego nie wyglądał zachĊ-
cająco. StraĪnicy nie robili nam jednak przeszkód podczas 
kontroli paszportowej, ale byli za to bardzo czuli na punkcie 
leszy. Ostentacyjne robienie zdjĊć mogło mieć przykry kon-
sekwencje. Po drugiej stronie muru momentalnie zjawia siĊ 
wokół nas chmara palestyĔskich handlarzy oferujących niemal 
wszystko co  moĪna spieniĊĪyć. Miasto jest zaniedbane. Odra-
pane Ğciany domów, pozamykane okiennice sprawiają przy-
gnĊbiające wraĪenie. Pakujemy siĊ do wynajĊtych wczeĞniej 
busów i ruszamy  w kierunku centrum do Bazyliki Narodzenia 
PaĔskiego. Busy przemieszczają siĊ szybko po pustych ulicach, 
wszĊdzie ten sam widok opuszczonego miasta. PodjeĪdĪamy 
pod BazylikĊ, gdzie czekają kolejni handlarze tym razem 
zaopatrzeni w przedmioty kultu religijnego. Naprzeciw bazy-
liki, która z zewnątrz przypomina Ğredniowieczną fortecĊ, 
znajduje siĊ siedziba władz miejskich oraz meczet. Bazylika 
została wzniesiona w 326 r przez Konstantyna Wielkiego. W  
550 roku została przebudowana  przez Justyniana I Wielkiego, 
a  w XII w. przez krzyĪowców. Pod koĞciołem znajduje siĊ 
słynna Grota Narodzenia. Do bazyliki Narodzenia PaĔskiego 
wchodzi siĊ przez Drzwi Pokory. Tak nazwano to niewielkie 
wejĞcie, które, aby przekroczyć, trzeba siĊ schylić. Do obec-
nych rozmiarów zmniejszono je w czasach osmaĔskich, by 
uniemoĪliwić wjazd koĔmi i wozami do Ğwiątyni. Gdy jednak 
przyjrzeć siĊ potĊĪnemu nadproĪu nad łukiem, widać wyraĨnie, 
jak duĪe były niegdyĞ oryginalne drzwi z czasów krzyĪowców.  
 Wewnątrz otwiera siĊ piĊcionawowa Ğwiątynia z zachowanymi 
w podłodze mozaikami o zawiłym wzorze geometrycznym 
i subtelnych kolorach pochodzącymi z pierwszej Ğwiątyni oraz 
rzĊdem kolumn betlejemskich po prawej i lewej stronie.   To co 
rzuca nam siĊ w oczy to brak ławek i krzeseł oraz bardzo duĪa 
iloĞć lamp charakterystycznych dla koĞciołów prawosławnych. 
W bazylice moĪna siĊ pogubić. I to bynajmniej nie z powodu 
jej wielkoĞci, ale raczej panujących tu podziałów. Tak jak 
Bazylika Grobu PaĔskiego w Jerozolimie, tak i Ğwiątynia 
stojąca nad grotą, w której Jezus przyszedł na Ğwiat, podzie-
lona jest pomiĊdzy grecki KoĞciół prawosławny, KoĞciół 
ormiaĔski i KoĞciół rzymskokatolicki. Do katolików naleĪy 
czĊĞć schodów wiodąca do Groty Narodzenia, jej dwie Ğciany, 
fragment posadzki i miejsce, gdzie znajdował siĊ Īłóbek. 
Stajemy w kolejce, aby zejĞć do Groty Narodzenia. Wresz-
cie po wąskich schodkach schodzimy do miejsca narodzin 
Jezusa. KaĪdy chce je dotknąć a niektórzy pocałować. 
Naprzeciw znajduje siĊ wnĊka w której miał stać Īłóbek. Po 
wyjĞciu z groty wchodzimy do koĞcioła Ğw. Katarzyny. Sto 
lat temu katolicy wznieĞli go obok bazyliki. Tam najczĊ-
Ğciej pielgrzymi uczestniczą we Mszy Ğw. Tam teĪ katolicki 

patriarcha Jerozolimy odprawia uroczystą PasterkĊ. Po 
wyjĞciu z koĞcioła wsiadamy do busów, które przewoĪą nas 
do dzielnicy Betlejem, z której widać tzw. Pole Pasterzy. 
Nasi kierowcy siĊ Ğpieszą bo chcą nas zawieĞć do sklepu 
z pamiątkami. To jeden z układów jakie miĊdzy PalestyĔ-
czykami panują w Betlejem. W sklepach mnóstwo dewocjo-
naliów wykonanych z przeróĪnych materiałów. Jak twierdzili 
sprzedawcy wszystko miało być oryginalne i wyjątkowe tak 
jak astronomiczne ceny. Te same towary moĪna było nabyć 
w Jerozolimie za rozsądna cenĊ. DotarliĞmy, znowu nĊkani 
przez przydroĪnych handlarzy, do przejĞcia granicznego. Po 
izraelskiej stronie człowiek czuje siĊ znacznie bezpieczniej. 
Mimo wszystko warto odwiedzić Betlejem.

Tekst i foto Dariusz Kubalski

Z wizytą w Betlejem Ň

Mur oddzielający Betlejem

Miejsce w którym stał Īlobek

Drzwi pokory
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S i ł y  Z br ojne  r o z p o c z Ċ ł y 
od 1  l ipca 2010 roku nabór 
do nowo utworzonej formacji 
wojskowej -  Narodow ych Si ł 

Rezerwowych. Narodowe Si ły Rezerwowe bĊdą 
utrzymywane na potrzeby reagowania kryzyso -

wego, jako wzmocnienie jednostek w sytuacjach 
kryzysowych - i w tym sensie nie staną siĊ one 
odd z ie l ną  for macją;  n ie  bĊdą t wor zone  nowe 

jednostk i organizacyjne ani związki taktyczne. 
ochotnicy bĊdą przydzielani do juĪ istniejących 
jednostek. 

WiĊcej informacji pod adresem 
Wojskowa Komenda UzupełnieĔ w Sandomierzu

27-600 Sandomierz, ul. Puławiaków 12
tel. (15) 8323404, fax (15) 8334580

http://www.sandomierz.wku.wp.mil.pl

Komenda Polskich DruĪyn Strzeleckich okrĊgu Sta-

szowskiego oraz Wojskowa Komenda UzupełnieĔ w Sando-

mierzu zorganizowały spotkania z młodzieĪą gimnazjalną 
Gminy Staszów. 

W dniu 20 paĨdziernika w Gimnazjach w Czajkowie 
i Staszowie Nr. 1 i Nr. 2 pod hasłem „Narodowe Siły Rezerwy 
– Pasja i Wyzwanie” dokonano prezentacji multimedialnej o 
sposobie naboru, szkolenia i słuĪbie w wojsku oraz Narodo-
wych Siłach Rezerwy. 

Szef Wydziału Rekrutacji WKU kpt. Andrzej Irek zapoznał 
gimnazjalistów w jaki sposób młody człowiek moĪe zrealizo-
wać swoje pasje i ambicje wstĊpując do armii. 

W N.S.R. moĪna wybrać dla siebie z ponad 1000 specjal-
noĞci, jedną która odpowiada zainteresowaniom i umiejĊtno-
Ğciom kandydatów na Īołnierza. Zawód Īołnierz to dobrze 
płatna praca, ale i satysfakcja z noszenia munduru. 

Jedną z takich szkół ponadgimnazjalnych przygotowującą 
młodzieĪ do słuĪby w wojsku jest Staszowskie L.O. im. St. 
WyszyĔskiego. W szkole tej w klasach mundurowych uczy siĊ 
ponad 130 uczniów w tym połowa to dziewczyny, poniewaĪ 
wojsko otwarte jest równieĪ dla kobiet. 

Aby gimnazjalista zapoznał siĊ z mundurem Stowarzy-
szenie Polskie DruĪyny Strzeleckie działające przy Staszow-

skim OĞrodku Kultury daje taką moĪliwoĞć. Organizowane 
są zawody strzeleckie, moĪliwoĞć udziału uroczystoĞciach 
patriotycznych, piknikach historycznych, inscenizacjach 
bitew, które odbywają siĊ na terenie Województwa ĝwiĊto-
krzyskiego. P.D.S. OkrĊg Staszowski zarejestrowane są jako 
Stowarzyszenie w Starostwie Powiatowym w Staszowie. 

Wszelkiej pomocy organizacyjnej udziela UMiG Staszów 
i Polskie DruĪyny Strzeleckie OkrĊg Staszowski.

Wiesław Kuca

Formacja Polskie DruĪyny Strzeleckie okrĊgu Staszow-

skiego w dn. 27 listopada odbyła strzelanie szkoleniowe 
na strzelnicy sportowej LoK w Tarnobrzegu. Strzelcy to 
uczniowie Staszowskich Gimnazjum Nr. 1 im T. KoĞciuszki 
i Nr. 2 im. i. J. Paderewskiego. 

Na strzelnicy instruktor strzelectwa sportowego Pan 
Krzysztof Gronek udzielił instruktaĪu z posługiwania siĊ 
bronią i strzelania do celu. 

Zapoznał młodych strzelców z budową broni, były to 
egzemplarze broni w przekrojach i wykrojach takich typów jak; 
PPS Sudajewa, karabinek Simonowa wz,43 kalibru 7, 62mm. 
Strzelcy odbyli po dwie kolejki strzelania z kbks wz.48 kalibru 
5,6 mm. KaĪda kolejka strzelania była o innych przyrządach 
celowniczych zamontowanych na karabinkach . 

NajwiĊcej na dziesiĊć strzałów uzyskali punktów: Kacz-
marczyk Maciej 86, Gazdecki Hubert 73 i 55 Polit Michał. Naj-
wiĊkszym przeĪyciem dla strzelców było strzelanie z pistoletu 
automatycznego kałasznikowa kalibru 7,62 mm. 

Wszyscy z tej znanej broni oddali po trzy strzały i tu 
najwiĊcej punktów 28 uzyskał Masternak Karol. Dla Sta-
szowskich strzelców był to pierwszy wyjazd na strzelnicĊ 

i pierwsza broĔ palna w ich rĊkach. 
Planowane są dalsze szkolenia tego typu z uĪyciem innych 

typów broni a takĪe zawody strzeleckie z druĪynami Strzel-
ców Opatowa, Ostrowca ĝw., Sandomierza. Komenda PDS 
OkrĊgu Staszowskiego dziĊkujĊ UrzĊdowi MiG za bezpłatne 
zorganizowanie transportu na przewóz młodzieĪy.

Komenda Polskich DruĪyn 
Strzeleckich OkrĊgu Staszów

kpt. D.S. Wiesław Kuca

Z Īycia strzelców Ň

Narodowe Siły Rezerwowe zapraszają ochotników Ň

Rekrutacja Strzelecka Ň

Spotkanie z gimnazjalistami
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Grunwaldzka wystawa Ň
W dniu 15 listopada br., w Staszow-

skim oĞrodku Kultury odbyło siĊ otwar-

cie wystawy pt. „600-lecie bitwy pod 
Grunwaledem”. Zgromadzono na niej 
uzbrojenie i wyposaĪenie rycerskie 
uĪywane przez współczesnych rycerzy 
w inscenizacji bitwy pod Grunwaldem, 
bĊdące w posiadaniu chorągwi Rycerstwa 
Ziemi Staszowskiej i Sandomierskiej. 

Na wystawie wyeksponowano m. in.: 
miecze, zbroje płytowe, pawĊĪe, korba-
cze, cepy bojowe, berdysze, włócznie, 
halabardy, buzdygany bojowe, kolczugi, 
hełmy, płaszcze rycerskie i inne akceso-
ria. W otwarciu wystawy wziĊli udział: 
radni miejscy Stanisław Altemberg 
i Ireneusz Kwiecjasz, przedstawiciele 
Starostwa Powiatowego w Staszowie, 
rycerze, kolekcjonerzy, członkowie 
Polskich DruĪyn Strzeleckich, przedsta-
wiciele Ğrodowisk kombatanckich. „Jest 

ona skierowana przede 
wszystkim do dzieci i mło-
dzieĪy – mówi organizator 
wystawy Paweł Ciepiela. 
Chcemy pokazać jej auten-
tyczne uzbrojenie uĪywane 
przez współczesnych ryce-
rzy, wzorowane na Ğre-
dniowiecznym. Wystawie 
towarzyszy projekcja ilmu 
z tegorocznej inscenizacji 
bitwy pod Grunwaldem. 
KaĪdy zwiedzający moĪe przymierzyć 
sobie zbroje polską lub krzyĪacką, zało-
Īyć hełm, zrobić sobie zdjĊcie 

z mieczem. To niepowtarzalna moĪ-
liwoĞć wczucia siĊ w rolĊ prawdziwego 
rycerza. ”  Wystawa jest podsumowa-
niem obchodów 6oo- lecia bitwy pod 
Grunwaldem staszowskich rycerzy, 
którzy w mijającym roku  brali udział 

w uroczystoĞciach grunwaldzkich m. 
in. na ĝwiĊtym KrzyĪu i uczestniczyli 
w tegorocznej inscenizacji grunwaldz-
kiej. Ekspozycja była czynna do 4 
grudnia i ma charakter nieodpłatny. Jest 
ona jedną z form edukacji historycznej 
prowadzonej przez Staszowski OĞrodek 
Kultury. 

Paweł Ciepiela

Staszowscy rycerze kilkakrotnie 
wystĊpowali  jako statyĞci w róĪnych 
filmach i programach telewizyjnych. 
Tym razem jednak wziĊliĞmy udział jako 
aktorzy w realizacji ilmu fabularnego 
pt. „Bochnia na szlaku Ğredniowiecz-

nego handlu” w reĪyserii andrzeja 
celiĔskiego autora min .nominowanego 
do „oscara” filmu dokumentalnego 
„Dzieci z Leningradzkiego”.

Do udziału w ilmie zaproszono mnie na 
5 dni przed planowanym terminem  zdjĊć.. 
Kierownik produkcji zaĪyczył sobie abym 
wystawił 2 halabardników z z XIV wieku 
i wskazał miejsce i czas realizacji tj, klasz-
tor o.o. Cystersów w Wąchocku, godziny 
20.00-1.00 w nocy. W ciągu jednego dnia 
zebrałem wymagane wyposaĪenie posił-
kując siĊ tradycyjnie bogatym orĊĪem 
Chorągwi Rycerstwa Ziemi Sandomierskiej 
i wraz z rycerzem Zbigniewem Feldmanem 
wyjechaliĞmy w dniu 10 listopada o godz. 
18.30 do Wąchocka. Imponujący klasz-
tor ,wiekowe mury, posadzki, kolumny 
i sklepienia robiły wraĪenie .Nieco mniej 
zachwytu jednak wywołały u  pani kostiu-
molog nasze stroje. A to nie pasowała jej 
pokancerowana kolczuga a to kolor lnianych 
spodni. Ostatecznie po kilkunastu minu-
tach prac naprawczych przy uĪyciu druta 
z zakonnego ogrodzenia weszliĞmy na plan. 
Scena krĊcona była w jednej z klasztornych 
sal .Za oknem ustawione były gigantyczne 
reflektory, który rozĞwietlały pomiesz-
czenie sprawiając wraĪenie, Īe scena jest 
krĊcona przy Ğwietle dziennym. Nieopo-

dal pomieszczenia typowo ilmowa 
gastronomia  a wiĊc kanapki z Īółtym 
serem i szynką, kawa, herbata, soki, 
woda mineralna, pepsi-cola, owoce, 
pączki i słodkie bułki. Do oporu. W 
sali przyćmione Ğwiatła ,dymy i szyny 
ustawione w kształcie podkowy 
wzdłuĪ całego pomieszczenia .Po 
kilkunastu minutach przygotowaĔ 
reĪyser krzyknął; ”klaps”  „cisza”i 
ilmowa machina ruszyła. W scenie 
brali  udział król Kazimierz Wielki, jego 
dworzanin, dwóch kupców włoskich i my 
dwaj straĪnicy .Początkowo krĊcono ujĊcia 
z kamery ustawionej na szynach z dołu, 
potem równieĪ z szyn zna wprost ,potem 
zbliĪenia wszystko to uzupełniane jakimiĞ 
„setkami”,piĊćdziesiątkami „i innymi nie-
zrozumiałymi dla nas okreĞleniami .Kto nie 
brał udziału w krĊceniu ilmu z pewnoĞcią 
nie wie jak to trudne a przede wszystkim 
długie i Īmudne zajĊcie. KaĪdą scenĊ 
powtarzano ze 30 razy!!! A to z powodu 
skrzypiącego wózka a to z powodu kota 
,który wlazł na parapet, a to na skutek 
chrząkniĊcia operatora czy przejĊzy-
czenia aktorów. W trakcie ilmu reĪyser 
kilkakrotnie zmieniał koncepcje ujĊć ,coĞ 
dodawał, wycinał, wydłuĪał lub skracał. 5 
godzinny maraton został przetrwany jedy-
nie 4 minutową przerwą na papierosa i łyk 
wody mineralnej i dokładnie po 4 minutach 
wszyscy punktualnie byli juĪ na planie. Na 
koniec reĪyser podziĊkował wszystkim, 
równieĪ nam współczując 5 godzinnego 
grania w 25 kilogramowych zbrojach .Po 

zakoĔczeniu ujĊć przyszedł czas na pamiąt-
kowe zdjĊcia całej ekipy. Andrzej CeliĔski 
to naprawdĊ fajny reĪyser, wyrozumiały 
i konsekwentny. CałoĞć ekipy równieĪ. Na 
planie nie było przekleĔstw i złoĞliwych 
komentarzy.

Efektem 5 godzinnego grania było 
nakrĊcenie 2 minut ilmu. Za tą nocną 
prace otrzymaliĞmy wynagrodzenie 
w wysokoĞci podpisując przed wypłatą  
honorarium umowĊ o dzieło z akto-
rem. UmówiliĞmy siĊ teĪ na nagrywanie 
kolejnych scen .Poprzednie krĊcone były 
bowiem w Krakowie, Bochni, Dobczycach 
i innych miejscowoĞciach .Udział w sesji 
to bez wątpienia wspaniałe przeĪycie 
i moĪliwoĞć poznania od kulis arkanów 
sztuki ilmowej, to niepowtarzalna okazja 
obcowania z aktorami min. z Teatru im 
Słowackiego w Krakowie oraz zdobycia 
nowych Īyciowych doĞwiadczeĔ .I to one 
właĞnie zdecydowały, Īe pomimo totalnego 
zmĊczenia zdecydowaliĞmy siĊ na kolejne 
przygody z ilmem.   

Paweł Ciepiela

Staszowscy rycerze z królem Kazimierzem Ň

VI Staszowska DruĪyna WĊdrowna przymierza eksponaty. 
Fot. Paweł Cecot

Na planie ilmu
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„MieszkaĔcy Staszowa równieĪ 
mogą korzysta z energii słonecznej 
dziĊki inicjatywie Banku Spółdziel-
czego w Staszowie!”

To prawda ! – Nasz lokalny Bank 
podpisał z BPS S.A. porozumienie o 
współpracy przy realizacji programu 
Narodowego Funduszu Ochrony ĝrodo-
wiska i Gospodarki Wodnej pod nazwą 
„Program dla przedsiĊwziĊć w zakresie 
odnawialnych Ĩródeł energii i obiektów 
wysokosprawnej kogeneracji – dopłaty 
na czĊĞciowe spłaty kapitału kredytów 
bankowych przeznaczonych na zakup 
montaĪ kolektorów słonecznych dla osób 
izycznych i wspólnot mieszkaniowych”, 
co umoĪliwi mieszkaĔcom Staszowa, 
Bogorii, Iwanisk i Rytwian tj. gmin 
na terenie których Bank Spółdzielczy 
w Staszowie posiada swe placówki doko-
nywanie zakupu i instalacji kolektorów 
słonecznych przy udziale kredytu ban-
kowego, którego spłata doinansowana 
bĊdzie NFOĝ i GW. Osoby prywatne 
i wspólnoty mieszkaniowe mogą otrzy-
mać zwrot 45% kwoty kredytu ( przy 
czym koszt instalacji w przeliczeniu na 
1m2 płyty solarnej nie moĪe przekroczyć 
2500 zł).

Jak to działa?
Promieniowanie słoneczne pada na 

powierzchniĊ płyty solarnej (tzw. absor-
ber), która pochłania energiĊ. NastĊpnie 
poprzez przewody, w których w układzie 
zamkniĊtym krąĪy czynnik roboczy (np. 
płyn na bazie glikolu) ciepło transpor-
towane jest do budynku, gdzie poprzez 
wĊĪownicĊ zainstalowaną w zbiorniku 
solarnym ogrzewa wodĊ uĪytkową. 
WydajnoĞć ogrzewania wody zaleĪy 
głównie od nasłonecznienia, pory roku 
oraz warunków atmosferycznych. Latem 
energia słoneczna moĪe zaspokoić w pełni 
podgrzać wodĊ uĪytkową, natomiast 
w pozostałych miesiącach trzeba siĊ liczyć 
z koniecznoĞcią dogrzania wody w piecu 
na paliwa tradycyjne. Mimo to montaĪ 
kolektorów obniĪa wydatki ponoszone na 
zakup paliwa. Szacuje siĊ, iĪ jedna osoba 
zuĪywa w ciągu doby około 50-70 l ciepłej 
wody, a jeden kolektor słoneczny ogrzewa 
około 100 l wody, co oznacza, Īe dla 
4-osobowej rodziny potrzeba min. trzech 
takich urządzeĔ, pozwalając zmniejszyć 
do 60% roczne zuĪycie tradycyjnej energii. 
Zwrot inwestycji zrealizowanej z dopłatą 
powinien, w zaleĪnoĞci od stosowanego 
dotychczas paliwa - zwrócić siĊ w okresie 
od 6 do 10 lat.

Kto moĪe ubiegać siĊ o doinanso-
wanie?

Beneicjent musi być właĞcicielem 
nieruchomoĞci mieszkalnej i nie moĪe 
korzystać z sieci ciepłownictwa miej-
skiego. Aby uzyskać doinansowanie, 
powinien zgłosić siĊ do Banku Spółdziel-
czego z wnioskami o udzielenie kredytu 
na zakup i montaĪ solaru, oraz o spłatĊ 
przez NFOĝ i GW 45% poĪyczonego na 
ten cel kapitału.

Na co moĪna ubiegać siĊ o kredy-
towanie?

Kredytowaniu podlega
• koszt projektu budowlano-wyko-

nawczego rozwiązania technologicz-
nego dotyczącego montaĪu instalacji 
do przygotowania ciepłej wody uĪytko-
wej sporządzonego lub zatwierdzonego 
przez osobĊ posiadającą uprawnienia 
do projektowania;

• koszt nabycia nowych instalacji 
kolektorów słonecznych (w szczególno-
Ğci: kolektora słonecznego, zasobnika, 
przewodów instalacyjnych, aparatury 
kontrolno-pomiarowej 

i automatyki) ;
• koszt zakupu ciepłomierza spełnia-

jącego normy PN EN 1434;
• koszt montaĪu kolektora sło-

necznego posiadającego certyfikat 
„SOLAR KEYMARK lub zgodnoĞć 
z PN EN-12975-2;

• zapłacony podatek od towarów 
i usług (VAT), z zastrzeĪeniem, Īe 
jeĪeli Kredytobiorcy przysługuje prawo 
do obniĪenia kwoty podatku naleĪnego 
o kwotĊ podatku naliczonego lub ubie-
gania siĊ o zwrot VAT, podatek ten nie 
jest Kosztem kwaliikowanym.

Kredyty udzielane są wyłącznie 
ze Ğrodków Banku Spółdzielczego, 
dotacją objĊta jest wyłącznie czĊĞć 
stanowiąca koszty kwalif ikowane 
przedsiĊwziĊcia. Po zamontowaniu 

instalacji, musi zostać przeprowadzony 
jej odbiór techniczny przez uprawnio-
nego wykonawcĊ. Realizacja kredytu 
nastĊpuje w formie bezgotówkowej 
poprzez zapłatĊ na rzecz dostawcy lub 
wykonawcy na podstawie wystawio-
nych faktur. Inwestor nie moĪe przed-
łoĪyć Bankowi faktur datowanych 
przed terminem złoĪenia wniosku o 
dotacjĊ ani protokołu odbioru dato-
wanego przed podpisaniem umowy 
z bankiem. Ponadto dotacja do kredytu 
stanowi przychód osoby f izycznej 
i podlega opodatkowaniu – naleĪy o 
tym pamiĊtać przy sporządzaniu rocz-
nego zeznania podatkowego. 

Minimalna kwota kredytu to 3000 zł, 
okres kredytowania do 10 lat. Kredyty 
z dopłatą z NFOĝiGW udzielane bĊdą 
przez okres trzech najbliĪszych lat lub 
do wyczerpania Ğrodków przeznaczo-
nych na ten cel w NFOĝiGW. 

O indywidualne szczegóły dotyczące 
kredytowania lub pytania w sprawie tego 
programu proszĊ pytać w oddziałach 
Banku Spółdzielczego w Staszowie.

DziĊkujĊ firmie F.H.U. „SKOW-
RON” (dystrybutora instalacji solarnych 
na terenie Staszowa) za udzielone infor-
macje techniczne.

ZdajĊ sobie sprawĊ, iĪ aura sprzyja 
tĊsknocie za słoĔcem a nie rozmyĞlaniom 
o jego gospodarczym wykorzystaniu, 
lecz celowym byłoby spoĪytkowanie 
choć czĊĞci zimowych wieczorów na 
przygotowanie siĊ do zaprzĊgniĊcia sił 
przyrody do słuĪby człowiekowi. 

MyĞlĊ, Īe mieszkaĔcy Naszej Małej 
Ojczyzny skorzystają z zielonej ener-
gii przy pomocy lokalnej instytucji 
inansowej jaką jest Bank Spółdzielczy 
w Staszowie.

Grzegorz Kozak
Wiceprezes Zarządu Banku Spół-

dzielczego w Staszowie

O słoĔcu w mroĨny zimowy czas Ň
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400. rocznicĊ budowy kopułowej kaplicy grobowej 
pw. Matki BoĪej RóĪaĔcowej wierni paraii pw. ĞwiĊtego 
Bartłomieja w Staszowie obchodzili w dniu 7 paĨdziernika 
2010 r.

Kaplica ta zwana równieĪ kaplicą TĊczyĔskich jest perłą 
okresu manieryzmu, wpisaną do katalogu Pomników 
sztuki w Polsce. Z naukowego punktu widzenia pro-
fesor Jerzy Z. ŁoziĔski z Instytutu Sztuki Polskiej 
Akademii Nauk zaliczył ją do grupy kaplic kopuło-
wych architektonicznie najdoskonalszych i opisał 
w swojej rozprawie doktorskiej. 

Na przełomie XVI i XVII w. w Polsce wĞród 
elity moĪnowładczej pod wpływem wybudowanej 
w latach 1519–1531 kaplicy Zygmuntowskiej zapa-
nowała moda na wznoszenie kaplic kopułowych przy 
istniejących juĪ koĞciołach. Taką kaplicĊ w latach 
1610–1618 przy koĞciele pw. ĞwiĊtego Bartłomieja 
wybudowali takĪe Katarzyna i Andrzej TĊczyĔscy, 
ówczeĞni właĞciciele miasta. Projekt powstał praw-
dopodobnie w otoczeniu Tomasza Nikla, jednego 
z najwybitniejszych kontynuatorów twórczoĞci Santi 
Gucciego. 

KaplicĊ wykonano na rzucie kwadratu i nakryto 
kopułą z latarnią, na bĊbnie zewnątrz oĞmiobocznym, 
wewnątrz kolistym, wspartym na pendentywach. Jej 
charakterystycznym rysem jest wysmuklenie pro-
porcji w stosunku do innych, wczeĞniej stawianych 
kaplic kopułowych. Szczególnie widoczne jest to we 
wnĊtrzu, co u niektórych budzi skojarzenie z głĊboką 
„studnią”. WiĊkszoĞć elementów kaplicy TĊczyĔskich wykuto 
w warsztatach kamieniarskich w PiĔczowie, które załoĪył S. 
Gucci. Prawdopodobnie w zamyĞle TĊczyĔskich było wybudo-
wanie typowej dla tamtych czasów kaplicy grobowej. JednakĪe 
ze wzglĊdu na głoszone przez KoĞciół wówczas treĞci kontrre-
formacyjne owa pierwotna funkcja została nieujawniona. Po 
roku 1600 w wielu budowlach nie wykonywano juĪ nagrob-
ków. Sprowadzano je do skromnych epitaiów czy tablic, albo 
nawet juĪ tylko do herbów fundatorów, zwykle zawieszanych 
w sferze niebiaĔskiej, na 
pendentywach kopuły. 
Na takie redukowanie 
Ğwieckich elementów 
sepulkralnych miały 
wpływ wymagania , 
jakie w obliczu kontrre-
formacji stawiało ducho-
wieĔstwo przy budowie 
obiektów sakralnych. 
Ponadto coraz czĊĞciej 
równieĪ funkcje gro-
bowca były podpo -
rządkowane ogólnym 
funkcjom społeczno 
– propagandow y m, 
zwłaszcza wprowadza-
nym przez bractwa reli-
gijne. W tej sytuacji 
głównym, a czĊsto jedy-

nym akcentem wnĊtrza stawał siĊ ołtarz, który zgodnie z zasa-
dami kompozycyjnymi zajmował ĞcianĊ naprzeciw wejĞcia. 
O ukrytej funkcji grobowej kaplicy TĊczyĔskich Ğwiadczyć 
moĪe jedynie heraldyka umieszczona w pendytywach nada-
jąca rangĊ pomnika i sławiąca chwałĊ fundatora oraz wezwa-

nie, poĞwiĊcone Matce 
BoĪej RóĪaĔcowej. Było 
to typowe wezwanie, jakie 
nadawano kaplicom gro-
bowym, gdyĪ wierzono, Īe 
Maryja jest poĞredniczką u 
Boga i to Jej wstawiennic-
two chcieli sobie zapewnić 
zmarli w oczekiwaniu na 
powtórne przyjĞcie Zba-
wiciela.

Kaplica wyposaĪona 
została w t rzy d rew-
niane ołtarze. W ołtarzu 
głównym umieszczony 
został obraz Matki BoĪej 
RóĪaĔcowej namalowany 
w krĊgu znanego arty-
sty Tomasza Dolabelli. 
W 1625 r.  Katarzyna 
TĊczyĔska sprowadziła 
takĪe Mansjonarzy, któ-
rych zadaniem było m.in. 
szerzenie kultu maryj-

nego i modlitwa za dusze zmarłych fundatorów. W 1626 r. 
kaplicĊ konsekrował sufragan krakowski biskup Tomasz 
Oborski. W XVIII w. w jej wnĊtrzu wykonane zostały nowe, 
rokokowe ołtarze, a obraz Matki BoĪej otrzymał srebrną 
sukienkĊ i korony, zachowane do dziĞ. Na przestrzeni 
wieków w kaplicy tej modlili siĊ, jak wskazują na to mate-
riały Ĩródłowe nie tylko ksiĊĪa Mansjonarze, ale równieĪ 
członkowie Bractwa RóĪaĔcowego i Bractwa Literackiego. 
Dlatego teĪ w dniu 21 sierpnia 1828 r. papieĪ Leon XII 

na proĞbĊ biskupa Adama Prospera BurzyĔskiego 
udzielił dla staszowskiej paraii ĞwiĊtego Bartło-
mieja odpustu zupełnego na wieczne czasy w dniu 
7 paĨdziernika.

Kaplica TĊczyĔskich w latach 2005–2006 za staraniem 
ks. prałata Henryka Kozakiewicza, proboszcza paraii 
przeszła gruntowną renowacjĊ. Nad wydobyciem jej 
piĊkna pracowała grupa konserwatorów z Krakowa pod 
kierunkiem Marcina GoszczyĔskiego i Eweliny Dziopak-
GoszczyĔskiej. W dniu 22 paĨdziernika 2006 r. pracom 
tym pobłogosławił i kaplicĊ poĞwiĊcił bp Andrzej DziĊga 
– ówczesny ordynariusz diecezji sandomierskiej. DziĞ 
kaplica TĊczyĔskich znów cieszy siĊ dawnym blaskiem 
i jest niezwykle waĪną wizytówką miasta. Dlatego naleĪy 
być wdziĊcznym Bogu, iĪ tak, jak 400. lat temu staszo-
wianie modlili siĊ w niej i podziwiali wyjątkowy kunszt 
projektantów i budowniczych swoich czasów, tak i dziĞ 
w kaplicy tej mogą równieĪ zachwycać siĊ architekturą 
tej budowli oraz polecać opiece Maryi.

Agata Bazak; fot. Tomasz Urbanowicz

400 lat pod opieką Maryi Ň

WnĊtrze kaplicy Matki Boskiej RóĪaĔcowej

Kaplica Matki Boskiej RóĪaĔcowej
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Jakub Glibowski z klasy iii „b” z Publicznej Szkoły Pod-

stawowej nr 2 im. ignacego Jana Paderewskiego w Staszowie 
został wyróĪniony w powiatowym konkursie plastycznym pt. 
„Jan Paweł ii przewodnikiem do ĞwiĊtoĞci” zorganizowanym 
przez Samorządowy oĞrodek Kultury w Nowej DĊbie. 

Konkurs odbywał siĊ w ramach ogólnopolskiego 10. Dnia 
Papieskiego, który w tym roku przebiegał po hasłem „Jan Paweł 

II – Odwaga ĝwiĊtoĞci”. WyróĪnienie to tym bardziej cieszy, gdyĪ 
w konkursie tym wziĊło udział 427 młodych artystów. Nagro-
dzone i wyróĪnione prace zaprezentowane zostały na wystawie 
przy koĞciele pw. Matki BoĪej Królowej Polski w Nowej DĊbie. 
Patronat nad konkursem sprawował biskup Krzysztof Nitkiewicz 
– ordynariusz diecezji sandomierskiej. 

Agata Bazak

WyróĪnienie w konkursie papieskim Ň

Bez wątpienia najbardziej eks-

ponowanym produktem w historii 
Staszowa były gliniane fajki. Wiele 
z nich nazywano potocznie Stam-

bułkami , chociaĪ w rzeczywistoĞci 
nimi nie były.

Nazwa Stambułek wywodzi siĊ z tego 
, iĪ w XIX wieku masowo eksportowano 
je do Turcji , stąd teĪ wygląd fajek nawią-
zywał bezpoĞrednio do tureckiego stylu. 
Prezentowana fajka stambułka naleĪy 
do kolekcjonera Lucjana Zaczkowskiego 
i otrzymał ją wiele lat temu od jednego 
z mieszkaĔców Staszowa. 

Fajka przedstawia głowĊ muzuł-
manina w turbanie i naleĪy do naj-
ciekawszych pamiątek związanych 
ze Staszowem . Niewielu jest bowiem 
kolekcjonerów , którzy posiadają  ją 
w swoich zbiorach. Jest to prawdziwa 
perełka poĞród zwykłych fajek pro-

dukowanych w Staszowie , głównie 
w warsztatach Īydowskich .

Stambulka stala siĊ symbolem 
Staszowskiej  Izby Gospodarczej 
i w stylizowanej formie , wrĊczania 
jest kaĪdego roku osobom i irmą 
zasłuĪonym do rozwoju gospodar-
czego miasta.

Współczesna wersja stambulki 
wykonana jest rĊcz-
nie w Hucie Szkła 
Tadeusza WrzeĞniaka 
i nawiązuje ona w bez-
p o Ğ r e d n i  s p o s ó b 
do kształtu oryginal-
nej stambulki. 

Bogatą kolekcjĊ stam-
bułek moĪna obejrzeć 
w siedzibie SIG przy ulicy 
Armii Krajowej. 

Paweł Ciepiela

Fajka stambułką bĊdącą Ň

Staszowski OĞrodek Kultury w programie „Dom Kultury +” Ň
Staszowski OĞrodek Kultury został zakwalifikowany 

do programu Dom Kultury +, którego organizatorem jest Naro-
dowe Centrum Kultury. Do udziału w programie startowało 
kilka instytucji kultury, lecz tylko Staszowski 
OĞrodek Kultury  reprezentuje nasze woje-
wództwo. Stało siĊ to dziĊki wielkiemu zaanga-
Īowaniu dyrekcji i pracowników, którzy mieli 
odwagĊ zweryikować swoje dotychczasowe 
doĞwiadczenia i otworzyć siĊ na nowe roz-
wiązania. Do współpracy w ramach projektu 
Staszowski OĞrodek Kultury zaprosił dwóch 
partnerów: FundacjĊ Aktywizacji i Rozwoju 
MłodzieĪy z Sielca oraz Lokalną OrganizacjĊ 
Turystyczną ,,Czym Chata Bogata” ze Staszowa. Obecnie 
Staszowski OĞrodek Kultury uczestniczy w I Priorytecie pro-
gramu- szkoleniach skierowanych do kadry kierowniczej i pra-
cowników. Reprezentanci instytucji i partnerów wziĊli udział 
w szkoleniach w Gorzowie Wielkopolskim i Warszawie, jak 
równieĪ w Konferencji ,,Dom Kultury +- nowe otwarcie”.

Za horyzontalny cel programu przyjmuje siĊ stworzenie 
równego dostĊpu do kultury dla mieszkaĔców miast oraz 
terenów wiejskich oraz poprawa uczestnictwa w kulturze na 
terenach wiejskich i wiejsko- miejskich.

Koncepcja realizacji programu ,,Dom Kultury+” zakłada 

zainicjowanie procesu przemian domów kultury w Polsce 
w nowoczesne centrum kultury lokalnej.

Program zakłada stworzenie narzĊdzi, dziĊki którym domy 
kultury, które wezmą udział w programie, uzy-
skają wszechstronne wsparcie merytoryczne, 
rzeczowe i inansowe w trzech priorytetach. 
Priorytety programu odpowiadające trzem 
obszarom bĊdą odnosiły siĊ do: wsparcia 
w zakresie budowania strategii rozwoju insty-
tucji , wsparcia w zakresie budowania oferty 
programowej danej instytucji przy wykorzy-
staniu programów edukacji artystycznej, oraz 
wsparcia w modernizacji pracowni edukacji 

artystycznej. 
W ramach projektu Staszowski OĞrodek Kultury moĪe 

liczyć na ogromne wsparcie instytucji nadrzĊdnych i wszystko 
dąĪy w kierunku stworzenia wspólnej platformy kultury wĞród 
51 jednostek kulturalnych z całej Polski.

Po realizacji I Priorytetu Staszowski OĞrodek Kultury 
dołoĪy wszelkich staraĔ, by jak najlepiej wkroczyć w nastĊpne 
priorytety, które są niezbĊdne do prowadzenia nowoczesnej 
instytucji kultury.

Aleksandra Stachniak



22 MONITOR STASZOWSKI NR 9(151) / 2010

28 listopada 
w Hali oSiR roz-

poczĊły siĊ roz-

grywki iii edycji 
Staszowskiej Ligi 
Halowej. W tym 

sezonie o mistrzowski tytuł walczy 13 
druĪyn. organizatorem rozgrywek jest 
oĞrodek Sportu i Rekreacji, a nad ich 
prawidłowym przebiegiem czuwają Witold 
Złotnik i Paweł BoroĔ. SLH to rozgrywki 
halowej piłki noĪnej z udziałem amator-

skich druĪyn. Jednak od samego początku 
ligi dopuszczono moĪliwoĞć grania zawod-

ników grających czynnie w rozgrywkach 
organizowanych przez PZPN. WpłynĊło to 
na podniesienie poziomu gry i przyciągnĊło 
wielu kibiców. obecnie rozgrywki ogląda 
i kibicuje swoim ulubionym druĪynom ok 
200 osób w kaĪdej kolejce.

Do tej pory odbyły siĊ dwie edycje 
SLH. W obydwu tytuł mistrzowski zdobyła 
ADMA Staszów. W obecnej edycji ta druĪyna 

równieĪ uczestniczy, ale obrona tytułu nie 
bĊdzie łatwa. Rozegrane trzy ligowe kolejki 
pokazały, Īe zapowiada siĊ bardzo ciekawa 
rywalizacja. 

Pierwsze miejsce z kompletem zwy-
ciĊstw zajmują STRZELCE. DruĪyna ta 
debiutuje w rozgrywkach i po stylu jaki 
prezentuje moĪna stwierdzić, Īe bĊdzie 
walczyła do koĔca o jak najlepsza pozycjĊ 
w lidze. Na drugim i trzecim miejscu znajdują 
siĊ druĪyny, które grają od pierwszej edycji: 
OLD-BOY „PogoĔ” Staszów oraz obroĔca 
mistrzowskiego tytułu ADMA Staszów. 

W dole tabeli, jak do tej pory bez punktów są 
GRO-NET, DROGOWCY Staszów i Mixgol.
pl. Niespodzianką jest słaba postawa „drogo-
wców”, druĪyny, która w ubiegłym sezonie 
zajĊła drugie miejsce. Co prawda jest w jej 
składzie kilku bardzo dobrych zawodników, 
ale są to indywidualnoĞci, które jak do tej pory 
nie znalazły wspólnego jĊzyka na boisku.

W tym sezonie dla kibiców przygotowano 
„Typera” czyli zabawĊ polegającą na typowa-
niu meczy SLH. Do tej pory w systemie gry 
zarejestrowało siĊ aĪ 63 osoby. Najlepszym 
typerem po trzech kolejkach jest Twister, który 
zgromadził 25 punktów. W kaĪdej chwili 
moĪna dołączyć do zabawy i spróbować 
swych sił w typowaniu wyników Staszow-
skiej Ligi Halowej.

Wszystkie informacje o SLH – tabelĊ, 
terminarz, składy druĪyn, typera, znajdziecie 
PaĔstwo w internetowym serwisie OĞrodka 
Sportu i Rekreacji pod adresem www.osir.
staszow.pl

OSiR

Stałą formą współpracy z mło-

dymi czytelnikami w ilii bibliotecznej 
w Koniemłotach są zajĊcia plastyczne, 
które odbywają siĊ cztery dni w tygo-

dniu. NajchĊtniej biorą w nich udział 
uczniowie młodszych klas szkoły pod-

stawowej. 
Filia proponuje róĪnorodne formy 

zajĊć, są to: lepienie zwierzątek z plasteliny, 
tworzenie dekoracji z masy solnej, zabawa 
w origami, aranĪowanie zabaw w biblio-
tekĊ, sklep itp., wykonywanie stroików 
na ĞwiĊta Wielkanocne i BoĪego Narodze-
nia, robienie prezentów dla najbliĪszych 
z okazji uroczystoĞci rodzinnych takich jak 
urodziny, imieniny, wytwarzanie kwiatów 
z bibuły, zabawek na choinkĊ.

W ferie zimowe prowadzone są zajĊ-
cia plastyczne dla małych czytelników. 
Wspólnie wykonują oni wymienione 
juĪ kwiaty z bibuły, które w postaci 
piĊknych  bukiecików są wrĊczane 
z okazji Dnia Babci i Dziadka. Z kolei na 
ĞwiĊto Ğw. Walentego przygotowywane 
są kartki, tzw. walentynki. Ciekawych 
wpisów do walentynek młodzi uczest-
nicy zajĊć wyszukują w czasopismach 
młodzieĪowych. Pozwala to jednoczeĞnie 
na naukĊ korzystania z warsztatu infor-
macyjnego biblioteki. 

ĝwiĊta Wielkanocne to czas robienia 
kartek, stroików i róĪnorodnych ozdób na 
wiosenny, wielkanocny stół. Rozkwitają 
wówczas w bibliotece bibułkowe Īonkile, 

krokusy, przebiĞniegi, tulipany, forsycje 
i bazie. DuĪo zadowolenia przynosi dzie-
ciom ozdabianie pisanek. Dzieci starają 
siĊ na róĪne sposoby ozdobić wydmuszki 
– malują je, oklejają, wydrapują ciekawe 
wzorki. Ukoronowaniem tych staraĔ jest 
organizowany coroczny kiermasz wiel-
kanocny. 

Lato i jesieĔ to lepienie z plaste-
liny zwierzątek: Īabek, kotków, jeĪy-
ków, wĊĪy itp. Za pomocą plasteliny 
wyklejane są równieĪ obrazki. Młodzi 
uczestnicy bibliotecznych zajĊć pla-
stycznych próbują takĪe robić róĪnego 
rodzaju stworzonka z kamyków przez 
siebie uzbieranych. Kamyki łączy siĊ za 
pomocą specjalnego kleju i zgrzewarki, 
w wyniku czego wychodzą bardzo 
interesujące i zabawne prace. 

PóĨna jesieĔ i początek zimy to czas 
oczekiwania na Mikołaja i BoĪe Naro-
dzenie. Powstają wówczas na zajĊciach 
plastycznych ozdoby choinkowe: łaĔcuchy, 
pawie oczka, dzwoneczki, ĞnieĪynki, 
wieĔce adwentowe. 

Dzieci poznają róĪnorodne techniki 
plastyczne, rozwijają sprawnoĞć manualną, 
rozbudzają w sobie poczucie estetyki, 
wraĪliwoĞci na piĊkno i otaczający nas 
Ğwiat. Uczą siĊ jednoczeĞnie samodziel-
nego podejmowania decyzji oraz współ-
pracy w grupie.  

ZajĊcia te prowadzimy w ramach 
cyklu, który nazwaliĞmy „Walczymy 

z nudą”. Warto dodać, Īe na tych zajĊciach 
wykorzystujemy surowce wtórne. 

ZajĊcia te nie są pozbawione takĪe 
słowa pisanego. Czytamy na głos baĞnie, 
opowiadania, wierszyki. 

ZajĊcia odbywają siĊ codziennie po 
lekcjach, i tak: we wtorek i ĞrodĊ lepimy, 
malujemy, tworzymy kwiaty z bibuły, 
stroiki itp.; w czwartek i piątek – czytamy 
i rysujemy scenki na podstawie przeczy-
tanych ksiąĪek. 

Biblioteka zapewnia dzieciom przy-
bory do malowania (farby, kredki), pla-
stelinĊ, bibułĊ a czĊĞć materiałów do prac 
przynoszą dzieci.

DziĊki temu, Īe praca odbywa siĊ 
w małych grupach (warunki lokalowe), 
dzieci mają swobodĊ działania i lepszą 
moĪliwoĞć realizacji własnych pomysłów. 
Swoboda w działaniu przynosi wymierne 
korzyĞci w postaci piĊknych prac. 

TakĪe wspólnie z młodymi uczestni-
kami zajĊć opracowany został wewnĊtrzny 
regulamin zachowania siĊ na zajĊciach, 
który jest skrupulatnie przestrzegany. 

Ewa Adwent 
kierownik  ilii

III edycja Staszowskiej Ligi Halowej Ň

Mali artyĞci w Bibliotece Ň
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okres ĝwiąt BoĪego narodzenia to czas pełen magii, 
czarów, radoĞci i piĊkna. czas spełniania marzeĔ i okazy-

wania sobie wzajemnie troski i miłoĞci. To w te dni, zapa-

trzeni w ubraną choinkĊ w uĞmiechniĊte twarze naszych 
bliskich odkrywamy sens Īycia. 

ZbliĪają siĊ najbardziej rodzinne i oczekiwane ĞwiĊta, 
a razem z nimi szaleĔstwo sprzątania, kupowania upominków, 
przystrajania choinek, domów, wystaw sklepowych, przygoto-
wywania Ğwiątecznych potraw.

Jedną z tradycji wigilijnej jest ubie-
ranie choinki. Trudny do ustalenia jest 
fakt, od kiedy iglaste drzewko zaczĊto 
kojarzyć z obchodami Ğwiąt BoĪego 
Narodzenia. Dla kaĪdego chrzeĞcija-
nina choinka jest symbolem drzewa 
rajskiego nazywanego takĪe „drzewem 
Īycia”. Nasi przodkowie do deko-
rowania uĪywali jabłek orzechów 
pierników, aniołków czy teĪ dzwo-
neczków i Ğwieczek. Jabłka zawieszone 
na choince symbolizowały zdrowie 
i urodĊ, orzechy siły witalne, dostatek 
pierniki, aniołki miały opiekować siĊ 
domem dla nas nowiny. Z kolei w dzi-
siejszych czasach zawieszamy bombki, 
Ğwiatełka i łaĔcuchy. Do dzisiejszych 
czasów przetrwała tradycja zawiesza-
nia na wierzchołku choinki gwiazdy, 
która ma nam  przypominać GwiazdĊ 
Betlejemską. Inna tradycją, która 
przetrwała do dziĞ jest zawieszanie 
jemioły w domach, która symbolizuje 
nieĞmiertelnoĞć i mądroĞć, ma ona 
takĪe chronić dom przed nieszczĊ-
Ğciem, a domownikom ma zapewnić 
dostatek o spełnienie marzeĔ.

Kiedy na niebie pojawi siĊ pierw-
sza gwiazdka wtedy wszyscy razem 
odĞwiĊtnie ubrani gromadzimy siĊ wokół piĊknie przystrojo-
nego stołu wigilijnego. 

Jedną z najwaĪniejszych chwil w roku jest dzielenie siĊ 
opłatkiem. Ten prosty zwyczaj nasycony jest wielowymiarową 

symboliką. Opłatek jakim siĊ dzielimy symbolizuje zgodĊ 
i harmoniĊ, zapewnia dostatek chleba w przyszłym roku, 
w trakcie dzielenia siĊ opłatkiem składamy sobie Īyczenia. 

Po podzieleniu siĊ opłatkiem, złoĪeniu ĪyczeĔ i po odmó-
wieniu modlitwy zasiadamy do wigilijnego stołu, na którym 
powinno znajdować siĊ 7, 9, 11,12 postnych potraw. KaĪdą 
potrawĊ naleĪy spróbować, by nie zabrakło jej w przyszłym 
roku. Chleb -symbolizuje dobrobyt i początek nowego Īycia. 

Ziarno zbóĪ - wypieki z mąki, mają 
zapewniać pomyĞlnoĞć w nadchodzą-
cym roku. Samo zaĞ zboĪe uznawane 
jest za Ĩródło Īyciodajnej mocy i plen-
noĞci. Rybie - przypisuje siĊ przede 
wszystkim znaczenie religijne: przy-
pomina o chrzcie, zmartwychwsta-
niu i nieĞmiertelnoĞci i odradzaniu 
siĊ Īycia. KapuĞcie - przypisuje siĊ 
Īyciodajną siłĊ, sprawiającą, Īe po 
zimie cała przyroda ponownie obudzi 
siĊ na wiosnĊ. Groch - chroni przed 
chorobami, w połączeniu z kapu-
stą gwarantuje urodzaj. Grzyby - 
według wierzeĔ ludowych ułatwiają 
nawiązywanie kontaktu ze Ğwiatem 
zmarłych. Mak- ma nam zapewnić 
obitoĞć i szczĊĞcie, jest symbolem 
płodnoĞci. Miód- zapewnia ludziom 
przychylnoĞć sił nadprzyrodzonych. 
Jabłko- zjedzone podczas wieczerzy 
wigilijnej chroni przed bólem gardła. 
Orzechy- przed bólem zĊbów.

Po spoĪytej wieczerzy domownicy 
udają siĊ do choinki, pod którą znajdują 
siĊ prezenty, a potem wspólnie Ğpiewają 
kolĊdy. TuĪ przed północą wielu Polaków 
udajĊ siĊ do koĞcioła by tam uczestniczyć 
w Pasterce BoĪonarodzeniowej.

Wigilia to dzieĔ pełen magii i cudów. 
Wierzy siĊ, iĪ to, jak upłynie ten dzieĔ oraz noc dzieląca 24 i 25 
grudnia bĊdzie miało wpływ na cały nadchodzący rok.

Do dzisiejszego dnia przetrwało wiele wierzeĔ, prze-
sądów i obyczajów.  Jednym z wielu przesądów jest to, 

iĪ w tym dniu nie naleĪy siĊ kłócić, płakać, gdyĪ 
zapowiada to cały smutny kolejny rok. Zachoro-
wanie lub zranienie zapowiada słabe zdrowie. Nie 
naleĪy wstawać od stołu podczas wieczerzy, grozi 
to pechem. Łuski z karpia wigilijnego naleĪy nosić 
w portfelu, co ma nam zapewnić pieniądze przez 
cały rok. Przetrwał teĪ przesąd, Īe jeĪeli w poranek 
wigilijny pierwszym goĞciem bĊdzie mĊĪczyzna to 
zapowiada to szczĊĞliwy rok.

Wigilia to nie tylko zwyczaje i tradycje, to przede 
wszystkim najpiĊkniejszy wieczór w roku, w którym 
wszyscy, bez wzglĊdu na to, kim jesteĞmy staramy 
siĊ być dla siebie milsi, lepsi, uczymy siĊ wybaczać 
i kochać. Jest to takĪe wieczór magii, obdarowywania 
siĊ podarunkami, to dzieĔ, w którym wszyscy chcemy 
czuć siĊ szczĊĞliwymi.

Ewa Mazanka-Dziedzic

Wigilijne tradycje  Ň



I znowu, jak co roku, czekamy na pierwszą gwiazdkę na niebie, aby w rodzin-
nym gronie zasiąść do wigilijnej wieczerzy. Nagle milkną wszystkie kłótnie 
i swary. Cichną emocje. Otwierają się zatwardziałe serca na drugiego człowieka. 
Ta magiczna bożonarodzeniowa noc ma w sobie niezwykłą siłę. Patrzymy wtedy 
na siebie z miłością, której tak na co dzień nie umiemy, albo nie chcemy okazy-
wać, nawet swoim bliskim. 

Wybaczamy sobie zadawnione urazy. Zapominamy o tym, co nas zabolało 
we wzajemnych kontaktach. Dzielimy się opłatkiem na znak pokoju w naszych, 
skołatanych trudami życia sercach. Wypowiadamy z powagą serdeczne życze-
nia. Śpiewamy tradycyjne polskie kolędy. Rozmawiamy o ważnych rodzinnych 
sprawach, patrząc sobie nareszcie głęboko w oczy. Nie ma dla nas wówczas 
innego świata, niż ten - „tu i teraz” – najbliższy, jedyny, niezapomniany. 

Wracamy tkliwym wspomnieniem do wigilii w rodzinnym domu. Oczyma serca 
i wyobraźni widzimy naszych bliskich. Nie ma ich wśród nas, ale przecież żyją 
ciągle w naszej wdzięcznej pamięci. 

Trwa odwieczny rytuał święta, które wyzwala dobre moce.
I Bóg się rodzi w nas. 
Niech magia nocy betlejemskiej, urok rodzinnego święta Bożego Narodzenia 

i Nowy 2011 Rok przyniosą nam wszystkim samo dobro, pomyślność i szczę-
ście. 

Boże Narodzenie 2010
Jadwiga Szyszka

„Bóg się rodzi …” 


